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Slovo starostky
Vážení spoluobčané,
jarní vydání našeho zpravodaje opět

přináší aktuální informace z dění naší
vesnice. Jaro je většinou spojováno s ob-
dobím úklidu a likvidací věcí nepotřeb-
ných. Jsou ale i věci, které plní svoji funk-
ci a přesto se najdou „občané — nene-
chavci“, kteří rádi likvidují, avšak cizí ma-
jetek, přesněji, majetek obecní. Napří-
klad, některým občanům hodně vadí do-
pravní značky a sloupky umístěné
u místních komunikací. Záměrně je ničí,
kroutí, poškozují. Škoda, že si tito likvidá-
toři nevezmou na mušku svá obydlí a ne-
ujmou se doma generálního úklidu. Ne-
museli by nám pak ničit majetek obecní.
Máme krásnou obec, upravené zahrádky,

SSSSpppprrrráááávvvvaaaa    oooobbbbcccceeee domy, veřejná prostranství a tuto vizitku
naší vesnice nám někteří občané kazí.
Pokud by chtěli své činy napravit, uvítala
bych omluvu a nápravu. Slušné by bylo
nabídnout obci pomoc při zakoupení
a instalaci značek nových, nejlépe nabíd-
nout finanční úhradu za škodu tímto
vandalstvím způsobenou. Dovolím si
apelovat i na Vás, vážení spoluobčané,
zkusme si všímat osob pohybujících se
v blízkosti našich obydlí, zejména v pod-
večerních a večerních hodinách. Někdy
stačí podívat se jen z okna a odhalit tuto
nekalou činnost. Možná se nám podaří
takové „úklidáře“ odhalit. Nejsou to za-
nedbatelné finanční prostředky, které
musí obec opět uvolnit na zakoupení
a instalaci značek nových. Uvítám jakou-
koliv informaci s tímto vandalstvím spo-
jeným. V těchto případech je obec povin-
na postupovat dle § 58 zákona 128/2000
Sb., o obcích (obecní zřízení).

J. Michnová

Rekonstrukce
Obecního úřadu
Hukvaldy

Slavnostní otevření budovy nově re-
konstruovaného Obecního úřadu Hu-
kvaldy se uskutečnilo v pondělí dne 3. 3.
2008, za přítomnosti zastupitelů a spolu-
občanů obce, zástupců Sborů dobrovol-
ných hasičů Rychaltice a Hukvaldy, míst-
ního p. faráře P.Th.Lic. D. Jedrzejského,
zástupců zhotovitele, společnosti Seve-
romoravská stavební společnost s. r. o., se
sídlem Bezručova 31, 741 01 Nový Jičín,
zastoupena ing. Miroslavem Hruškou,
ředitelem. Pozvání přijali i milí hosté, po-
slanec PS PČR ing. Jiří Carbol, zástupce
Policie Brušperk, nadporučík, p. Ivo
Dlouhý, zástupce Lesní správy se sídlem
Frenštát p. Radhoštěm, p. Milan Koutný,
oborník, zástupci Správní rady Fondu Ja-

náčkovy Hukvaldy, aj. Po přivítání všech
přítomných jsem ve stručné rekapitulaci
nastínila celý průběh realizace stavby.
Poté proběhl akt požehnání kanceláří
úřadu panem farářem D. Jedrzejskim.
Následovala prohlídka všech nově rekon-
struovaných prostor a přátelské setkání
u číše vína.
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pana poslance Jiřího Carbola. Po sezná-
mení s havarijním stavem budovy
a s projektem, přislíbil pomoc. V prosinci
2006 při projednávání státního rozpočtu
podpořil ing. J. Carbol žádost obce Hu-
kvaldy o částku 6 mil. Kč, na rekonstruk-
ci objektu. Rekonstrukce tak byla zahá-
jena dne 19. 6. 2007.

Po odkrytí konstrukcí, provedení odko-
pů a otlučení omítek bylo zjištěno, že
chybí podzemní základové konstrukce,
budova stála na hliněném a kamenném
podloží, a tudíž bylo nezbytné a prvořadé
provést statické zajištění objektu, izolaci
zdiva, sanaci. Na základě písemného sta-
noviska a vyjádření statika bylo téměř
jednohlasně zastupiteli obce rozhodnu-
to, opustit zamýšlenou půdní vestavbu.

Oproti projektu byl projednán a členy
zastupitelstva odsouhlasen rozsah dal-
ších prací na rekonstrukci budovy. Proto-
že po odkrytí podlah se zjistilo, že nejen
v podlahách, ale i v obvodovém zdivu se
nachází dřevomorka, a navíc, v některých
přízemních místnostech vlhkost ve zdivu
dosahovala až do výše 2 m, byly provede-
ny chemické sanace podlah, zdiva
a 100% provedení nových vnitřních omí-
tek a nových větraných podlah v 1. NP.
Z důvodu upuštění od půdní vestavby
bytů, byl proveden lehký, zateplený strop
v 2. NP, vybudováno v přízemí nové soci-
ální zařízení pro tělesně postižené, byla
nainstalována klimatizace do obřadní
místnosti a zejména, byla provedena

Za zmínku stojí pár vět z historie této
budovy, kde kronika a dochované prame-
ny sdělují určité, až osudové zajímavosti.

Rekonstruovaný objekt obecního
úřadu je historicky, 250 let starý. Podle
dochovaných pramenů byl tento dům
s číslem popisným 3, vystavěn v roce
1758.

Budova byla postavena jednopatrová,
původně určena pro kanceláře panství.
Brzy se však část prostor využívala také
k bydlení. Po zrušení poddanství v roce
1848, po velkých změnách v úřadování
a zrušení mnoha úřednických funkcí tam
v patře bydlel ředitel panství a v přízemí
měl svůj úřad.

V roce 1948 budova patřila tehdejšímu
místnímu národnímu výboru. Byla znovu
přestavěna, později byl jeden byt zrušen
ve prospěch kanceláří, druhý existoval až
do dnešní rekonstrukce. Výměna oken
a šedá břízolitová venkovní omítka pro-
vedena v 60. letech minulého století, byla
asi ta nejhorší změna, která budovu po-
stihla. Později šeď břízolitové omítky
zmizela pod bílým nátěrem. Budova
úřadu procházela dalšími stavebními
úpravami, zejména z důvodu vlhkostí
zdiva. Z bezpečnostních a estetických
důvodů byla v 90. letech položena nová
dlažba na chodbách a schodech úřadu.
Problém plísní a vlhkostí, převážně pří-
zemních místností se však neodstranil.
Nepomohly ani sanační nátěry. Únava
materiálu, rezivějící střecha, netěsnící
okna, děravé rýny, nevyhovující žumpa,
odpadávající venkovní omítka zejména
zezadu (směrem do dvorku) a celkový,
špatný, technický stav budovy byly signá-
ly, že budova je v havarijním stavu.

Tak nějak si budovu Obecního úřadu
Hukvaldy pamatujeme, až do nedávné
doby. Špatný stav objektu, plísně a vlh-
kost podporující alergie, ohrožující lidské
zdraví, zejména, v přízemních kancelá-
řích, to byly impulsy, kdy jsem se rozhod-
la tento stav řešit. K dispozici byl projekt,
scházely peníze. O radu jsem požádala
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úprava hlavního schodiště. Dále rekon-
strukce spočívala v sanaci stávajících te-
sařských konstrukcí, výměně oken, stře-
chy, vody, v zavedení plynu do budovy.
V přízemí, z důvodu většího ochlazování
kanceláře podatelny bylo přidáno ještě
topení v podlaze. Na návrh uměleckého
kováře byla provedena nová dvířka do
repliky krbu v obřadní místnosti.

Při bourání podlah byla odkryta pů-
vodní historická dlažba. Vzhledem k po-
žadavkům orgánů památkové péče byla
na chodby úřadu položena na pohled
velmi shodná dlažba, keramická. Byla za-
chována autentita původního vzhledu
budovy, na kterou pečlivě dohlížel pro-
jektant, p. ing. Bc. René Vojtal. Barva na
fasádě byla rovněž zvolena na základě
odkrytí původního vzorku zachovalé
barvy. Stavba byla ukončena a zkolau-
dována bez závad, bez víceprací a bez
nedodělků dne 14. 12. 2007.

Celková částka rekonstrukce budovy
činila: 10 031 734 Kč.

Rekonstrukcí budovy se podstatně
zvětšily některé kanceláře, především
kancelář sekretariátu. Vznikly tři nové
kanceláře — zasedací místnost, kancelář
místostarosty a nová místnost pro archív.
Z původní kanceláře (p. účetní), vznikla
kancelář pro právní poradenství, pro
schůze komisí a výborů.

Roky 1758, 1848, 1948, byly pro tuto
budovu roky, „klíčové“. Těší mě, že i rok
2008 bude zapsán do kroniky obce pro
budovu s číslem popisným 3, jako rok
jistě významný. Těší mě, že se podařilo
budově obecního úřadu po 250 letech její
existence a po mnoha stavebních úpra-
vách, vrátit důstojný, historický vzhled.
Těší mě také, že bude i nadále sloužit pře-
devším občanům obce Hukvaldy.

S novou rekonstrukcí byly do kanceláří
místostarosty, tří pracovnic úřadu, ob-
řadní místnosti a před obřadní místnosti
zhotoveny nové nábytky, za celkovou
cenu 227 tis. Kč, vč. DPH. S ohledem na
nízkou pořizovací cenu nového nábytku

a zachovalý stav nábytku v kanceláři p.
starostky, byly oproti původnímu záměru
(vybavení všech kanceláří úřadu) vybave-
ny větším počtem skříní a skříněk zejmé-
na kanceláře tří pracovnic úřadu a kance-
lář p. místostarosty. V kanceláři p. sta-
rostky a v kanceláři právního poradenství
zůstává nábytek starý, zatím vyhovující.

PODĚKOVÁNÍ ZA SPOLUPRÁCI
Patří mým kolegům, bývalým radním,

kteří byli u zrodu mé myšlenky, pustit se
do přestavby objektu úřadu a kteří mi
s přepracováním projektu pomáhali:
p. ing. L. Žáček, p. ing. S. Tkáč, p. ing.
A. Petratur. Za to, že se objekt úřadu pro-
zářil a záměr obce podařil, děkuji zhoto-
vitelské firmě, SMSS s.r.o., Nový Jičín,
především, p. Bedřichu Knápkovi, p. Jo-
sefu Piskoři, ing. Bc. René Vojtalovi,
p. Petru Děckému, p. M. Pokornému,
všem zaměstnancům firmy a týmu od-
borníků, kteří na stavbě spolupracovali
a odvedli kvalitně a profesionálně svoji
práci. Děkuji všem zastupitelům za spo-
lečné pracovní schůzky a konkrétní vý-
stupy z nich, za jejich zájem o rekon-
strukci a hojnou účast na našich společ-
ných kontrolních dnech.

Za výzdobu interiéru děkuji akademic-
kému malíři, mistru, panu Antonínu
Kročovi. Téměř všechny kanceláře úřadu
zdobí jeho díla. Také vzácné obrazy mist-
ra Jana Václava Sládka jsou umístěny
v prostorách obřadní místnosti. Firma
Šmíra Print přislíbila zapůjčení obrazů
do nově vzniklé zasedací místnosti.

S přestěhováním úřadu pomáhali
všichni zaměstnanci a pracovníci úřadu,
zapojili se také zástupci Sboru dobrovol-
ných hasičů Hukvaldy a Rychaltice, zá-
stupci TJ Sokol Hukvaldy, pan místosta-
rosta, p. Josef Sýkora, všem děkuji.

Některé zlé jazyky hovoří, že si starost-
ka vybudovala rezidenci. Já tvrdím, že je
vybudováno dílo, které můžeme důstoj-
ně předat k užívání dalším a dalším gene-
racím. Osobně budu spokojena, když sa-
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motni občané budou spokojeni s vyřizo-
váním svých záležitostí, již v důstojněj-
ším a diskrétnějším prostředí.

PODĚKOVÁNÍ ZA DOTACI
Patří poslanci regionu Moravskoslez-

ského, p. ing. Jiřímu Carbolovi. Díky po-
chopení, vstřícnosti a podpoře naší žá-
dosti panem poslancem, máme za pou-
hých 6 měsíců hezkou, nově rekonstruo-
vanou budovu úřadu s příjemným pra-
covním prostředím a zejména — máme
zhodnocen obecní majetek. Pouze z roz-
počtu obce bychom tuto velmi náročnou
investiční akci ještě asi dlouho nemohli
(bez úvěru) zrealizovat. Ze zkušeností
z funkce místostarostky dobře vím, že
získat dotaci není snadné. Mnohé obce
takové štěstí nemají.

Vážený pane poslanče,
dovolte mi, abych Vám jménem zastu-

pitelů a spoluobčanů obce vyjádřila
upřímné poděkování za podporu naší
žádosti o dotaci v PS PČR, v prosinci
roku 2006.

Pane poslanče, zachovejte obci Hu-
kvaldy i nadále svoji přízeň. Přejeme
Vám hodně zdraví, osobních a pracov-
ních úspěchů ve Vaší náročné práci.

S veškerou úctou
Jaroslava Michnová

Přehled přijatých
usnesení z 8. zasedání
zastupitelstva obce
Hukvaldy
dne 11. 2. 2008

8/183 — Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje program 8. zasedání zastupi-
telstva obce Hukvaldy v tomto znění:

1. Kontrola usnesení.
2. Převody nemovitostí.

3. Návrh rozpočtu 2008.
4. Různé.
5. Diskuse, závěr. 15:0:0.

8/184 — Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí kontrolu usnesení ze 7.
zasedání zastupitelstva obce Hukvaldy.
14:0:1.

8/185 — Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí zprávu ověřovatelů zápi-
su ze 7. zasedání zastupitelstva obce Hu-
kvaldy. 15:0:0.

8/186 — Zastupitelstvo obce Hukvaldy
odkládá rozhodnutí o prodeji pozemku
parc. č. 1644/43 a pozemku parc. č.
1644/46, na k. ú. Rychaltice Povodí Odry
s. p. Ostrava do vyřešení vedení trasy
chodníku pro pěší Sklenov — Rychaltice.
15:0:0.

8/187 — Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje ve smyslu § 84 odst. 2 písm. c)
zák. 128/2000 Sb; o obcích (obecní zříze-
ní) Rozpočet obce Hukvaldy na rok 2008.
Na straně příjmu 20 045 900 Kč
Na straně výdajů 26 242 000 Kč
Financování —
přebytek hospodaření 5 978 300 Kč.
14:0:0.

(Dílčí usnesení k jednotlivým polož-
kám rozpočtu jsou obsažena v zápise).

8/188 — Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí zprávu finančního výbo-
ru ze dne 17. 1. 2008. 14:1:0.

8/189 — Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí zprávu p. starostky o čin-
nosti Rady obce Hukvaldy, za období od
12. 12. 2007 do 11. 2. 2008. 15:0:0.

8/190 — Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí zprávu p. starostky o plá-
nované stavbě mostu C 201, Most ev. č.
486-011, na k. ú. Sklenov. 15:0:0.

8/191 — Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí zprávu p. starostky k za-
hájení provozu Obecního úřadu Hukval-
dy. 15:0:0.

8/192 — Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí informaci p. starostky
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k plánované výsadbě zeleně v obci Hu-
kvaldy. 14:0:0

8/193 — Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí informaci p. starostky
k plánované akci „Odkanalizování obcí
Hukvaldy a Fryčovice“. 15:0:0.

8/194 — Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí informaci p. místosta-
rosty o hospodaření v obecních lesích za
rok 2007. 15:0:0.

8/195 — Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí informaci p. místosta-
rosty o podaných žádostech o dotace —
rekonstrukce lávky na koupališti, zpraco-
vání projektové dokumentace na výmě-
nu oken, rekonstrukci kotelny a otopné
soustavy a zateplení fasády ZŠ a úpravy
školní kuchyně. 15:0:0.

8/196 — Zastupitelstvo obce souhlasí
s projektem přestavby hospodářské bu-
dovy, na parc. č. 7, k. ú. Rychaltice, na
Společenské centrum pro využití na
volno časové aktivity dětí a mládeže.
11:0:0.

8/197 — Zastupitelstvo obce souhlasí
se spolufinancováním projektu přestav-
by hospodářské budovy, na parc. č. 7, k. ú.
Rychaltice, na Společenské centrum pro
využití na volno časové aktivity dětí
a mládeže, ve výši 7,5 % celkových způso-
bilých nákladů, max. však ve výši 1 mil.
Kč. 10:1:3.

8/198 — Zastupitelstvo obce Hukvaldy
ukládá Radě obce Hukvaldy vypracovat
návrh smlouvy o budoucím provozování
Společenského centra, na pozemku parc.
č. 7 na k. ú. Rychaltice, mezi Obcí Hu-
kvaldy a Římskokatolickou farností Ry-
chaltice. 11:2:1.

T: příští zasedání zastupitelstva obce
Hukvaldy Z: RO

Projednáno bez přijatého usnesení:
— Zastupitelstvo obce Hukvaldy ukládá

kontrolnímu výboru posoudit výhod-
nost smlouvy o nájmu nemovitosti
(parkoviště), uzavřené mezi Obcí Hu-

kvaldy a Valtrem Kotterbou. 5:7:3.
(návrh nebyl přijat).

— Zastupitelstvo obce Hukvaldy schva-
luje provedení posouzení konečného
rozpočtu Rekonstrukce OÚ Hukvaldy,
předloženého stavební firmou, nezá-
vislým odborníkem. 1:11:2.

Jaroslava Michnová Lukáš Strakoš
starostka místostarosta

Žádosti o dotace
V roce 2008 bylo požádáno o tyto dota-

ce:
a) Z programu „Podpora obnovy ven-

kova Moravskoslezského kraje 2008“
na realizaci díla: Rekonstrukce lávky
přes řeku Ondřejnici u koupaliště.

b) Z programu „Podpora přípravy pro-
jektů v oblasti životního prostředí
a zemědělství“ na zpracování pro-
jektové dokumentace: Zateplení fa-
sády, výměnu oken, rekonstrukci ko-
telny a otopné soustavy v ZŠ a MŠ
L. Janáčka.

c) Z Regionálního operačního progra-
mu — Rozvoj venkova, oblast škol-
ství a volnočasové aktivity na reali-
zaci díla: Stavební úpravy školní ku-
chyně při ZŠ a MŠ L. Janáčka.

Rozpočet Obce
Hukvaldy v roce 2007
a jeho plnění

Zastupitelstvo obce Hukvaldy na svém
zasedání dne 23. 3. 2007 schválilo rozpo-
čet obce v části příjmů, ve výši 18 331,1
tis. Kč, v části výdajů 25 069,5 tis. Kč a na
vyrovnání výdajů byly zařazeny přebytky
r. 2006 a minulých let v celkové částce
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6 738,4 tis. Kč. Během roku byl rozpočet
několikrát upravován na konečnou část-
ku v části příjmů na 26 469,2 tis. Kč
a v části výdajů na 33 207,6 tis. Kč. Hos-
podaření roku skončilo schodkem ve výši
760,1 tis. Kč. Příjmy byly v roce 2007 in-
kasovány ve výši 27 129,5 tis. Kč.

Největší podíl v příjmové části dosahu-
jí daňové příjmy tj. celkem 14 587,1 tis.
Kč, tj. např. daň z přidané hodnoty cel-
kem 5126,9 tis. Kč, daň z příjmu ze závis-
lé činnosti 2 931,3 tis. Kč, daň z příjmu
právnických osob 3 521,5 tis. Kč, poplat-
ky za komunální odpad činily 748,6 tis.
Kč (na této dani je vykazován nedoplatek,
ve výši 123,4 tis. Kč).

Z nedaňových příjmů jsme např. za
provoz obecní televize a internetu včetně
příspěvků na zřízení přípojek (televize
a internetu) inkasovali částku 1 463,3 tis.
Kč, za nájem v domě s pečovatelskou
službou a služby spojené s provozem to-
hoto domu jsme obdrželi částku 846,4 tis.
Kč. Dotací (nejsou zde uvedeny dotace
neinvestiční) jsme v roce 2007 získali
v celkové částce 7 687,1 tis. Kč, z toho nej-
větší podíl je 6 milionů Kč na rekonstruk-
ci budovy Obecního úřadu Hukvaldy,
dále pak na rekonstrukci hřbitova Hu-
kvaldy,v celkové částce 1 050 tis. Kč.

Skutečnost výdajů v roce 2007 činila
27 889,5 tis. Kč. Níže jsou vyčísleny ně-
které výdaje obecního rozpočtu.

Z tohoto objemu obec financovala
částkou 604,8 tis. Kč na činnost v obec-
ních lesích (výsadba stromků a jejich
ošetření, těžba dřeva), provoz informač-
ního centra a reklama obce stála 570,8 tis.
Kč, oprava místních komunikací (na cha-
tovišti) a zimní údržba místních komuni-
kací přišla na 655,4 tis. Kč. Na pokrytí
ztrátových spojů ve víkendy (ČSAD Frý-
dek–Místek a Connex Morava – Ostrava )
se poskytla celkem částka 134,1 tis. Kč.
Dokončení vodovodního řadu na chato-
višti stálo 141,2 tis. Kč, na zpracování
projektu na připravovanou kanalizaci
jsme vynaložili finanční prostředky ve
výši 518,7 tis. Kč. Základní a Mateřské

škole Leoše Janáčka Hukvaldy, příspěv-
kové organizaci jsme na jejich provoz po-
skytli příspěvek ve výši 2 825,5 tis. Kč. Na
zajištění MHF Janáčkovy Hukvaldy obec
vynaložila 65 tis. Kč (+ 79 tis. Kč na osvět-
lení amfiteátru, viz níže). Byla poskytnu-
ta dotace Římskokatolické farnosti Ry-
chaltice ve výši 150 tis. Kč na vymalování
kostela sv. Mikuláše v Rychalticích. Obec-
ní televize a internet stál 2 225,1 tis. Kč —
k 31. 12. 2007 je na obecní televizi napo-
jeno 282 domácností a na internet 233
domácností a nadále zájem o tyto služby
pokračuje. TJ Sokol Hukvaldy jsme na je-
jich provoz poskytli dotaci ve výši 250 tis.
Kč. Provoz domu s pečovatelskou služ-
bou stál 512,2 tis. Kč, v tomto domě je 24
bytů, které jsou v současné době všechny
pronajaty. Veřejné osvětlení v obci stálo
463,9 tis. Kč včetně údržby a osvětlení
amfiteátru, které stálo 104 tis. Kč a Fond
Janáčkovy Hukvaldy na toto osvětlení
přispěl částkou 25 tis. Kč.

Rekonstrukce hřbitova Hukvaldy vyšla
na 1 444 tis. Kč, tato akce pokračuje ještě
v roce 2008 a má stát celkem 2195 tis. Kč,
částkou 1 050 tis. Kč byla tato rekonstruk-
ce hrazena z dotace Ministerstva pro
místní rozvoj ČR.

Likvidace komunálního, biologického
a nebezpečného odpadu (včetně výdajů
za obecní skládku) stála 1 065 tis. Kč —
obec doplácena ze svých prostředků na
tuto likvidaci 170,5 tis. Kč, na údržba ve-
řejného prostranství bylo vynaloženo
617,9 tis. Kč (jedná se zejména o mzdové
prostředky včetně odvodů za sociální
a zdravotní pojištění, výdaje za dohody
o provedení práce, provoz obecního auta
Beta, kosení trávy firmou). Provoz Sboru
dobrovolných hasičů Hukvaldy stál 88,2
tis. Kč a provoz sboru Rychaltice 131,4 tis.
Kč. Orgán zastupitelstva obce vyšel na
1 730,7 tis. Kč, činnost místní správy stála
11 889,5 tis. Kč, v této částce jsou zahrnu-
ty výdaje na rekonstrukci budovy Obec-
ního úřadu Hukvaldy za 9 874,3 tis. Kč,
celkové výdaje včetně projektu, který byl
financován v roce 2005 činí 10 031,7 tis.
Kč (vč. nákladů na stavební dozor, aj.).
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Tyto výdaje byly z části 6 milionů Kč po-
kryty dotací Ministerstva financí, jak je
zmíněno v komentáři části příjmů.

ROZPOČET OBCE HUKVALDY NA
ROK 2008

Rozpočet byl schválen Zastupitelstvem
obce Hukvaldy na zasedání dne 11. 2.
2008. Příjmy byly schváleny ve výši
20 045,9 tis. Kč, výdaje ve výši 26 024,2 tis.
Kč. Také v tomto případě rozdíl mezi pří-
jmy a výdaji vyrovnává zapojení zdrojů
z přebytků minulých let, ve výši 5 978,3
tis. Kč.

Daňové příjmy se předpokládají ve výši
15 629 tis. Kč, z toho největší podíl před-
stavuje daň z přidané hodnoty, tj. 5 600
tis. Kč, daň z příjmu ze závislé činnosti
3 000 tis. Kč, daň z příjmu právnických
osob 3 630 tis. Kč, daň z nemovitostí 500
tis. Kč, poplatky za komunální odpad 800
tis. Kč.

Do rozpočtu je zařazena neúčelová ne-
investiční dotace ve výši 381,9 tis. Kč na
částečné pokrytí vnitřní správy a provozu
školy, z nedaňových příjmů je největší
částka za provoz obecní televize a inter-
netu, kde se předpokládá příjem 1340 tis.
Kč, nájemné za dům s pečovatelskou
službou včetně služeb předpokládá pří-
jem 850 tis. Kč.

Nájemné z nebytových prostor a pro-
nájem za parkoviště na Hukvaldech
předpokládá příjem celkem 707 tis. Kč,
předpokládaný příjem za vytříděný
odpad (EKO-KOM) 100 tis. Kč.

Výdaje v celkové částce 26 024,2 tis. Kč
jsou rozpočtovány zejména, na:

činnost v obecních lesích (pěstební
a těžební práce) 435 tis. Kč, provoz infor-
mačního centra Hukvaldy a reklama
obce 550 tis. Kč, údržba místních komu-
nikací včetně zimní údržby 1 479,2 tis. Kč
(v tom místní komunikace Laník — Stra-
koš v Rychalticích a oprava místní komu-
nikace Hukvaldy široká mez — u Slaných,
jedná se o dofinancování uzavřené
smlouvy z roku 2007). Také v letošním
roce se bude přispívat na ztrátový provoz

linek veřejné silniční dopravy — víken-
dové spoje do Ostravy a Frýdku–Místku
tj. celkem 139 tis. Kč, dofinancování
smlouvy na zpracování projektu na při-
pravovanou kanalizaci v obci — 744,1 tis.
Kč, neinvestiční a investiční příspěvek
Základní a Mateřské škole Hukvaldy L.Ja-
náčka Hukvaldy, příspěvkové organizaci
3 524 tis. Kč. V letošním roce by měla být
zahájena rekonstrukce školní jídelny —
cena díla max. do výše 9,6 mil. Kč (v pří-
padě získání dotace), přičemž rozpočet
na tyto úpravy v roce 2008 počítá s část-
kou 4,5 mil. Kč, dále pak na zpracování
projektové dokumentace na zateplení
a výměnu oken v budově základní školy
se počítá s částkou 250 tis. Kč. Na MHF
Janáčkovy Hukvaldy je pamatováno
s částkou 80 tis. Kč, na vymalování
a opravu elektroinstalace kostela na Hu-
kvaldech je plánována dotace ve výši 100
tis. Kč. Provoz obecního internetu a tele-
vize předpokládá výdaje 1 659,5 tis. Kč,
obecní rozpočet pro TJ Sokol Hukvaldy
má naplánovanou částku 255 tis. Kč na
provoz, veřejné osvětlení by v letošním
roce mělo stát 565 tis. Kč je zde počítáno
mimo jiné se zakoupením vánoční vý-
zdoby za 30 tis. Kč, dopracováním pa-
sportu a novými sloupy veřejného osvět-
lení za 100 tis. Kč, ukončení rekonstrukce
hřbitova Hukvaldy za 750,1 tis. Kč, změna
územního plánu (dokončení změny č. 4
a 5) za 190 tis. Kč, likvidace komunálního
odpadu, nebezpečeného odpadu, biolo-
gického odpadu včetně provozu obecní
skládky předpokládá výdaj 1 501,5 tis. Kč
(v této částce je zahrnutý i výdaj na zpra-
cování projektu na sanaci skládky 170 tis.
Kč). Na údržba veřejného prostranství je
rozpočtováno 841 tis. Kč, kromě mzdo-
vých výdajů včetně odvodů na sociální
a zdravotní pojištění je zde plánován
i výdaj na studii a znalecky posudek na
veřejnou zeleň, na provoz klubu seniorů
60 tis. Kč, poskytnutí daru vypravovateli
pohřbu v jednotlivém případě 2 tis. Kč
(za zemřelého občana Hukvald) 80 tis.Kč.
Sbor dobrovolných hasičů Hukvaldy 102
tis. Kč. Sbor dobrovolných hasičů Rychal-
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tice 227,5 tis. Kč. Zastupitelstvo obce —
1 623 tis. Kč, činnost místní správy cel-
kem plánuje výdaje 2 483,2 tis. Kč, v této
částce jsou zahrnuty i výdaje vybavení
kanceláří obecního úřadu za 227,9 tis. Kč,
pořízení nových koberců za 90 tis. Kč,
rozpočet ještě počítá s rezervou pro ne-
předpokládané výdaje, které se vyskyt-
nou během roku a pro tento případ je
rozpočtována částka 753,5 tis. Kč.

Zpracovala: E. Škorvánková

CZECH POINT
Na Obecním úřadě Hukvaldy začala od

1. 2. 2008 fungovat služba Czech POINT
(Český podací ověřovací informační ná-
rodní terminál). Czech POINT umožní
občanům získat na jednom místě a na po-
čkání výpis z Katastru nemovitosti, výpis
z Obchodního a Živnostenského rejstříku
a výpis z Rejstříku trestů. Služba je place-
ná. Pro výpis z Rejstříku trestů je potřeba
předložit občanský průkaz, pro výpis
z Katastru nemovitosti musí znát číslo
listu vlastnictví a pro výpis z Obchodního
nebo Živnostenského rejstříku je potřeba
znát identifikační číslo organizace. Po-
platky činí 50 Kč za výpis z Rejstříku tres-
tů a u ostatních výpisů 100 Kč za první
stranu a 50 Kč za každou další stranu.

Marta Sobotíková

UPOZORNĚNÍ!
V poslední době dochází k zaplňování

kontejnerů na tříděný odpad, odpadem
komunálním.

Žádáme Vás, aby byl do kontejnerů
ukládán pouze odpad, který tam

skutečně patří. V opačném případě
dochází k porušování Obecně závazné

vyhlášky obce Hukvaldy č. 2/2007
o systému shromažďování, sběru,

přepravy, třídění, využívání
a odstraňování

komunálních odpadů a systému
nakládání se stavebním odpadem

na území obce Hukvaldy.
Lukáš Strakoš, místostarosta

Nebuďte líní — třiďte
správně

Občané obcí a města mají již řadu let
možnost třídit odpady z domácností.
V součastné době se třídí odpad do
nádob na papír, sklo, plasty a zbytkový
odpad se ukládá do popelnic a kontejne-
rů na komunální odpad. Všechny obce
netřídí uváděné druhy, někde nemají na-
příklad nádoby na sběr papíru.

V systému nakládání s odpady, který
zajišťuje Frýdecká skládka, a. s. je zapoje-
no cca 150 000 občanů. Vytříděné odpa-
dy tzv. separované PAPÍR, NÁPOJOVÉ
KARTONY, SKLO A PLASTY jsou sváženy
na dotřiďovací linku v Lískovci u Frýd-
ku–Místku. Linkou prochází ročně velké
množství odpadů, ale né všechny jsou
v takové kvalitě a čistotě, aby mohly být
dotříděny a dále využity. V roce 2007 bylo
celkem na vstupu do linky přijato 1715
tun papíru, 9762 tun skla a 1447 tun plas-
tů. Z uvedeného množství bylo možno
dotřídit a odeslat ke zpracování 1552 tun
papíru, 9572 tun skla ale pouze 1011 tun
plastů!

Jistě vám neuniklo, že je značný nepo-
měr mezi vysbíraným množství plastů
předaných do našeho zařízení a odesla-
ných po dotřídění a slisování k využití do
zpracovatelských závodů. Tento nelicho-
tivý rozdíl je dán vysokým obsahem zne-
čištěného plastu v nádobách a zejména
množstvím směsného komunálního od-
padu v nádobách na plasty, který do
těchto nádob nepatří.

V důsledku toho, že jsou mezi námi ne-
zodpovědní, nebo líní? občané, dochází
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k znehodnocení práce všech, kteří třídí
správně a poctivě. Nejčastějšími nečisto-
tami v nádobách na plasty jsou použité
pleny, uhynulá domácí zvířata, zašpině-
né fólie (zeminou a barvou), nevymyté
značně znečištěné kelímky od jogurtů,
ale i stavební odpady (cihly, betony) a ne-
bezpečné odpady, jako jsou obaly od au-
tomobilových olejů, injekční stříkačky,
léky apod.

Dovedete si představit, že tyto nečisto-
ty procházejí na pásech dotřiďovací lin-
kou, kde zaměstnanci mají dotřídit plas-
ty na jednotlivé druhy (polyetylén,
HDPE, PET podle barev atd.), ale přitom
se musí přehrabovat ve směsi zapáchají-
cích odpadků?

Všechen nevyužitelný odpad umístěný
v nádobách na separovaný sběr a dotřídě-
ný na lince se převáží na skládku odpadů,
ale zároveň dochází k znehodnocení čisté-
ho skla, papíru nebo plastů v nádobách.
Za veškerý odpad uložený na skládce se
platí a tím se prodražuje celý systém třídě-
ní, který v konečném důsledku zaplatí
občan, a to i ten, který třídí zodpovědně.

Nebuďte líní — třiďte správně — tento
slogan by měl upozornit na nejčastější
chyby. Například, že PET láhve se mají se-
šlapávat, do kontejnerů na sklo nepatří
keramika a zrcadla, do kontejnerů na
papír by lidé neměli dávat špinavý
a mastný papír. Od února je spuštěna
i internetová stránka www.jaktridit.cz

Připomeňme si co patří a co nepatří do barevných nádob na separovaný sběr vy-
užitelných odpadů:

Co do kterého kontejneru patří (či ne)

do nádob na papír patří noviny, časopisy, katalogy, neznečištěné papírové
sáčky, kartóny, krabice, kancelářský papír, knihy,
sešity, čistý obalový papír a kartón (obaly — krabice)
od nápojů

do nádob na papír nepatří uhlový papír (kopírák), voskovaný papír, papír
znečištěný potravinami, obvazy, vložky, použité
plenky, kombinované papírové obaly s plasty
a kovovými fóliemi

do nádob na sklo patří skleněné láhve od nápojů, bílé a barevné sklo, velké
skleněné střepy, skleněné nádoby, sklo by mělo být
čisté, bez zátek víček a šroubovacích závěrů

do nádob na sklo nepatří keramika, porcelán, kamenina, žárovky, zářivky,
zrcadla, sklo s drátěným výpletem, automobilová
skla, tzn. varné sklo

do nádob na plasty patří PET láhve (od nápojů), plastové obaly, sáčky, fólie,
plastové sáčky od mléka, kelímky od jogurtů
a dalších mléčných výrobků (bez kovové fólie),
plastové obaly od spotřebního zboží, polystyrén,
výrobky z plastů, obaly od šamponů, jedlých olejů,
aviváží

do nádoby na plasty nepatří vícevrstvé obaly kov—plast, plastové obaly
znečištěné chemickými látkami, minerálními oleji,
zbytky potravin, obaly od automobilových olejů
a chemických postřiků, injekční stříkačky, fólie
znečištěné zeminou, barvivy apod.



Redakční rada HO se omlouvá za způsobenou chybu v č. 4/2007. Proto tento přís-
pěvek uvádíme znova.

Základní škola a Mateřská škola
Leoše Janáčka Hukvaldy,
příspěvková organizace
739 46 Hukvaldy 162

Akce ve společenském sále ZŠ a MŠ L. Janáčka Hukvaldy, příspěvková organizace
v roce 2007.

Termín Akce
20. 1. 2007 Myslivecký ples
26. 1. 2007 TJ Sokol Hukvaldy — fotbalový oddíl
29. 1. 2007 Zasedání obecního zastupitelstva
2. 2. 2007 Ples ODS
10. 2. 2007 Námořnický ples
17. 2. 2007 Pochovávání basy — SDH Rychaltice
24. 2. 2007 Ples TJ Sokol Hukvaldy
5. 3. 2007 Divadelní představení pro žáky školy — Divadlo Špilberk Brno
9. 3. 2007 Ples SDH Hukvaldy
23. 3. 2007 Zasedání obecního zastupitelstva
6. 4. 2007 Loutkové divadlo pro žáky školy — Když se čerti ženili
21. 4. 2007 Turistický večírek
2. 5. 2007 Div. předst. pro žáky školy ke Dni matek — Žižla a Pižla slaví

maminčin svátek
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více, kvalitně a zodpovědně, aby odpadů
které musí být uloženy na skládku bylo
co nejméně.

Frýdecká skládka, a.s.

Upozornění
Poplatky za psa je možno zaplatit

nejpozději do 31. 3. 2008
a poplatky za komunální odpad
do 30. 4. 2008 na OÚ Hukvaldy

u p. L. Rekové

Hukvaldsk˘ obãasník
V současné době se připravuje novela

zákona o odpadech, která uvažuje o tom,
že se bude třídit veškerý odpad do pěti
složek — papír, sklo, plasty, nápojové kar-
tony a bioodpady.

Tato novela chce posílit povinnost tří-
dění pro všechny producenty odpadů
a z toho důvodu bude postupně zvyšován
poplatek za ukládaní komunálních odpa-
dů na skládky. Z toho důvodu výrazně
poroste celková cena za skládkování od-
padů a samozřejmě i poplatek, který platí
občané za odpady.

Pokud chce obec a následně občan za
odpady platit co nejméně, musí třídit

ZZZZ     nnnn aaaa šššš iiii cccc hhhh     šššš kkkk oooo llll



10. 5. 2007 Akademie žáků školy ke Dni matek
17. 5. 2007 Vyhodnocení soutěže Nejlepší čtenář obecní knihovny
18. 5. 2007 Diskotéka pro starší a pokročilé — SRPŠ při ZŠ a MŠ L. J.

Hukvaldy
2. 6. 2007 Akce Biskupství Ostravsko-opavského
8. 6.—16. 6. 2007 Okresní myslivecká výstava
6. 7. 2007 Mezinárodní hudební festival Janáčkovy Hukvaldy — opera

Attila
19. 9. 2007 Setkání rodičů žáků ZŚ a MŠ L. Janáčka Hukvaldy
26. 9. 2007 Zasedání obecního zastupitelstva
27. 9. 2007 Oslavy Dne české státnosti
6. 10. 2007 120. výročí SDH Hukvaldy
9. 11.—11. 11. 2007 Skautský seminář
30. 11. 2007 Mikulášský večírek ASPV Hukvaldy
6. 12. 2007 Vánoční akademie žáků ZŠ a MŠ L. Janáčka Hukvaldy
7. 12. 2007 Mikulášské odpoledne pro žáky ZŠ a MŠ L. Janáčka Hukvaldy
14. 12. 2007 Firemní akce Borcad Fryčovice
22. 12. 2007 Firemní akce Optimont

Akce ve společenském sále ZŠ a MŠ L. Janáčka Hukvaldy, příspěvková organizace,
dosud nahlášeny na rok 2008.

11. 1. 2008 Námořnický ples Petr Eliáš
19. 1. 2008 Myslivecký ples František Sobotík
26. 1. 2008 Ples TJ Sokol Hukvaldy — fotbalový oddíl Ing. Martin Cvaček
2. 2. 2008 SDH Rychaltice — Pochovávání basy Petr Domčík
8. 2. 2008 Ples ODS Pavel Bernatský
16. 2. 2008 Ples TJ Sokol Hukvaldy Ing. Martin Cvaček
7. 3. 2008 Ples SDH Hukvaldy Lukáš Strakoš
12. 4. 2008 Turistický večírek Jiří Strakoš

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy

Hodnocení prospěchu a chování
za 1. pololetí šk. r. 2007/2008

Klasifikace:

Průměr školy: 1,48
Nejlepší průměr: 1. ročník 1,08
Nejhorší průměr: 7. ročník 1,79
Zameškané hodiny — průměr na jednoho žáka: 33
Neomluvené: 0
Nejmenší počet zameškaných hodin: 3 ročník průměr: 22
Největší počet zameškaných hodin: 7. ročník průměr: 52

Hukvaldsk˘ obãasník
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Výsledky klasifikace: počty žáků

třída samé jedničky vyznamenání dostateční nedostateční
1. 13 6 0 0
2. 5 6 0 0
3. 6 12 0 0
4. 4 6 0 0
5. 2 4 3 0
6. 1 7 4 0
7. 0 2 3 0
8. 0 2 3 0
9. 0 3 0 0

Celkem 31 48 13 0

Chování: počty žáků

Třída pochvala napomenutí důtka TU pochvala důtka ŘŠ snížený
TU TU ŘŠ stupeň

1. 0 0 0 0 0 0
2. 0 1 0 0 0 0
3. 0 0 0 0 0 0
4. 0 0 0 0 0 0
5. 0 2 0 0 0 0
6. 0 0 0 0 0 0
7. 0 0 0 0 0 0
8. 0 0 0 0 0 0
9. 0 0 0 0 0 0

Celkem 0 3 0 0 0 0

Zapojení dětí do mimoškolní činnosti:

Kroužek Počet žáků 1. st. 2. st. Kroužek Počet žáků 1. st. 2. st.
Informatika 5 5 Letecko–model. 6 3 3
8. roč.
Basketbal 8 8 Šikovné ruce 8 8
6., 7., 8. roč. 2.—4. roč.
Dramatický kr. 20 20 Mažoretky 26 18 8
Florbal 35 35 Tenis 26 26
Florbal 50 25 25 Volejbal 14 14
Gymnastika 8 8 Zdravotník 7., 9. 6 6
Informatika 13 13 Angličtina hrou 8 8
3. roč.
Informatika 11 11
5. roč.
Lašánek 24 24

Akce tříd v rámci vyučování nebo v době mimo vyučování:
Lampiónový průvod, div. předst. Třicetiletá válka, Drakiáda, koncert Dobří Bobři,

Vánoční akademie, hudební pořad Vánoce ve světě, vánoční besídky, přednáška
R. Vojkovského Výroba knihy, vystoupení klauna Hravá angličtina, Mikulášská disko-
téka a lyžařský výcvik.

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy

Hukvaldsk˘ obãasník
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Zápis do 1. ročníku
Základní školy
a Mateřské školy
Leoše Janáčka
Hukvaldy

5. 2. 2008 se uskutečnil zápis do 1.roč-
níku základní školy a do mateřské školy.
Do 1. ročníku bylo zapsáno 16 dětí. Ve
školním roce 2007/2008 odejde 11 žáků
z devátého ročníku, 4 žáci se hlásí na ví-
celetá gymnázia. Znamená to, že začíná,
byť opravdu mírný, vzestup počtu žáků
ve škole. Bohužel, je předpoklad, že i pro
školní rok 2008/2009 bude muset zřizo-
vatel (Obec Hukvaldy) v souladu se škol-
ským zákonem udělit škole výjimku
z počtu žáků.

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy

Školní i mimoškolní
akce Základní školy
a Mateřské školy
Leoše Janáčka
Hukvaldy

Veškeré tyto aktivity jsou v souladu se
Školním vzdělávacím programem ZŠ
„Držím se kořenů života a rostu“.

Multikulturní výchova, zeměpis,
hudební a dramatická výchova

Ve čtvrtek 31. 2. 2008 navštívili, v rámci
multikulturní výchovy a výuky zeměpisu,
naši školu členové občanského sdružení
HUMANITAS – CZ, pod vedením ing.
Gaby Zangy. Ve společenském sále školy
seznamovali děti s africkou kulturou.

Promítli film o Jihoafrické republice,
s dětmi besedovali o životě v této repub-
lice a v další části vystoupení zazpívali
africké písně, předvedli tance a učili děti
na bubny africké rytmy. Pro děti to byl
velký zážitek, protože se s černochy set-
kávají opravdu výjimečně.

Zeměpis, dějepis, občanská výchova,
výchova k volbě povolání

Ve středu 6. 2. 2008 se žákům 6.—9.
ročníku představily pracovnice Euro-
centra Ostrava ing. Veronika Mokrošová
a Lucie Hrachová, které přiblížily žákům
základní informace o Evropské unii. Žáci
byli rozděleni do dvou skupin 6., 7. roč.
a 8., 9. roč. tak, aby jim mohly být infor-
mace podány přiměřeně jejich věku. Se-
známili se s historií vzniku EU, se člen-
skými státy, se symboly. Získali informa-
ce o tom co je to Evropský parlament, Ev-
ropská komise, kteří komisaři zastupují
ČR, co je to Schengen, Eurozóna. Dále,
které státy již platí eurem a jaké jsou hod-
noty eura, jaké jsou možnosti studia
a práce v zemích EU apod. Přednášky ne-
byly o chvále či kritice EU, ale o faktech,
která by měli žáci znát.

Na závěr obou přednášek rozdaly
dětem letáčky, brožury a další propagač-
ní materiály o EU.

6. 3. se žáci 8. ročníku zúčastnili exkur-
ze do provozu firmy Vítkovice Ostrava.

Tělesná výchova a sport
18. 1. 2008 se Michael Kuběna a Jan

Mifkovič zúčastnili na Morávce Beskyd-
ského poháru ve sjezdovém lyžování.
Konkurence byla veliká, ale chlapci ob-
stáli. 19. 1. odjeli žáci 6. a 7. ročníku na ly-
žařský výcvik na Horní Bečvu. I přes le-
tošní mírnou zimu na Horní Bečvě sníh
byl a žáci se vrátili zdraví a spokojeni. 11.
2. 2008 se děti z mateřské školy a zájemci
z řad žáků 1. st. zúčastnili týdenního ly-
žování se Sluníčkem na Bílé. Bližší infor-
mace jsou uvedeny v článku paní zástup-
kyně pro mateřskou školu PaedDr. Vladi-
míry Nevludové.

Hukvaldsk˘ obãasník
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Matematika
12. 2. 2008 Školní kolo matematické

olympiády Pythagoriáda žáků 6. a 7. roč-
níku.

Český jazyk, literatura, dramatická
výchova

30. 1. 2008 se konalo školní kolo v reci-
taci. Do obvodního kola do Brušperku
postoupila Veronika Kovalová. 15. 2. se
žáci 5., 6., 7. roč. zúčastnili filmového
představení v Kopřivnici Most do země
Therabithia.

16. 2. 2008 se dramatický kroužek před-
stavil s pohádkou Mrazík v Národním di-
vadle moravskoslezském při prezentaci
projektu Kolotoč. Jedná se o dětskou
operu, ve které budou žáci společně
s dětmi z NDM vystupovat ještě 28. 3.
v Ostravě a 15. 6. 2008 v připravovaném
projektu k oslavě 80. výročí úmrtí Leoše
Janáčka na Hukvaldech. Při prezentaci
Kolotoče 16. 2. se mimo jiné setkali
s herci, kteří hráli v opeře Kolotoč před
dvaceti lety — p. Procházkou (na DVD
o Hukvaldech vypráví o budování amfite-
átru v oboře a v loňském roce vystavoval
obrazy v Galerii na Hukvaldech) a p. He-
roldovou, která vzpomněla, že odkrývala
v oboře památník Lišky Bystroušky.

Environmentální výchova (ekologie)
V sobotu 23. 2. se 80 žáků školy zúčast-

nilo akce Lesů České republiky v multiki-
ně v Ostravě „Aby lesy nebyly jen v po-
hádkách“. LČR byly jedním ze sponzorů
pohádky Nejkrásnější hádanka. Akce se
zúčastnil režisér Zdeněk Troška, který ví-
tězům soutěží předal upomínkové před-
měty a propagační materiály LČR. Naše
děti vyhrály ve třech kategoriích. Bylo by
smutné, kdyby děti z Hukvald nepoznaly
semena bukvic a daňčí parohy.

Dále se představili trubači na lesní rohy
a největší úspěch sklidila ukázka výcviku
loveckých psů. Na závěr pak byl promít-
nut film o natáčení pohádky Nejkrásnější
hádanka. Starší děti měly rozchod v ob-
chodním centru Futurum, kde si koupily

do tříd ve „Zverimexu“ křečky, potkana
apod., čímž nenadchly všechny učitele.

MŠMT vypsalo dotaci na neinvestiční
výdaje na environmentální výchovu ve
školách do konce školního roku
2007/2008. Podáváme projekt, jehož sou-
částí bude mimo jiné i zjišťování údajů
od občanů. Např. jak třídí odpad, jaký
druh vytápění používají, zda jim vyhovu-
je množství a umístění kontejnerů v obci
apod. Data budou dále zpracovávat ve
Wordu, v Excelu a v Power Pointu a pre-
zentovat spolužákům i veřejnosti. Výstu-
py od občanů budou anonymní. Žáci se
budou učit slušnému jednání a vystupo-
vání u navštívených občanů. V případě,
že dotaci získáme a projekt se uskuteční,
prosím Vás o toleranci a vstřícnost
k dětem při zjišťování potřebných dat do
jejich skupinových „miniprojektů“ .

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy

Hukvaldsk˘ obãasník
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Letecko modelářský
klub při ZŠ a MŠ
L. Janáčka Hukvaldy

si Vás dovoluje pozvat na oblastní sou-
těže žáků „Hukvaldské létání“ — v kate-
goriích leteckých modelů H, A3, F1 H,
F1A, P30, F1G.

Soutěže se uskuteční ve dnech:
8. 3. 2008, 22. 3. 2008, 5. 4. 2008, 12. 4.

2008, 26. 4. 2008, 6. 9. 2008, 27. 9. 2008,
11. 10. 2008, 25. 10. 2008 vždy od 8.30
hod. na louce „U Korýtek“ na Hukval-
dech.

Děkujeme za sponzorské přispění Sta-
nislavu Fojtíkovi na výrobu diplomů
a upomínkového předmětu. Dále Petrovi
Eliášovi a Zdeňku Giňovskému za finanč-

ní příspěvky na činnost leteckých mode-
lářů.

Žáci školy se každoročně účastní sou-
těží, kde jsou průběžně bodováni. Na
konci roku je LMK ČR sestaven celore-
publikový žebříček podle počtu získa-
ných bodů.

Naši nejúspěšnější v roce 2007:
Jakub Matula — kategorie F1H —

mladší žáci — 8. místo
Jakub Matula — kategorie Házedla —

mladší žáci — 4. místo
Lukáš Vrtný — kategorie Házedla —

mladší žáci — 10. místo
Adam Březovský — kategorie Házedla

— mladší žáci — 12. místo

Děkuji Jaroslavu Budirskému a Jiřímu
Matulovi za obětavou práci s dětmi, za je-
jich aktivní přístup k pořádání oblastních
soutěží a prezentaci školy i obce v kraj-
ských i celorepublikových soutěžích.

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy

Hukvaldsk˘ obãasník
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Mapa školy v Základní škole
a Mateřské škole Leoše Janáčka Hukvaldy,
příspěvková organizace

Na podzim 2007 se naše škola zapojila do projektu „Mapa školy“. Jednalo se o ano-
nymní dotazníkové šetření společnosti SCIO mezi žáky, učiteli a rodiči, které posky-
tuje škole informace o vztazích, názorech, postojích a přáních všech účastníků vzdě-
lávacího procesu. Toto hodnocení klimatu školy sice nevyřeší všechny problémy, ale
může významně napomoci zkvalitnit výuku, prostředí a atmosféru ve škole.

Na naší škole proběhlo toto šetření v 1. až 5. ročníku a v 8. ročníku (jen pro tyto třídy
byla nabídka zdarma).

Výsledky dotazníkového šetření „Mapa školy“ jsou v podobě přehledných tabulek
a grafů (jedná se celkem o 126 stran), které jsou tematicky rozděleny do 11 skupin.

11. Cíle školy
12. Školní vzdělávací program
13. Výběr školy
14. Spokojenost se školou
15. Kvalita a forma výuky
16. Hodnocení
17. Vztahy
18. Bezpečné a zdravé prostředí školy



19. Spolupráce
10. Materiální zázemí
11. Školní Nej: rodiče si nejvíce váží přístupu učitelů k žákům a vedení školy a nej-

více jim vadí vztahy mezi žáky nebo nic
učitelé si nejvíce váží vedení školy a chtěli by zlepšit spolupráci s ro-
diči
žáci si nejvíce váží akcí školy, vybavení a výuky na PC, chtěli by změ-
nit kázeň některých žáků nebo nic

V závěru analytické zprávy je přehled odlišností neboli extrémů naší školy, který je
tvořen seznamem těch otázek, ve kterých naše škola vykazuje výraznou odchylku od
souhrnného výsledku všech škol.

Přehled je tvořen několika tabulkami za jednotlivé skupiny respondentů (žáci po
třídách, učitelé a rodiče po třídách). V prvním sloupci je číslo otázky, ve druhém
sloupci znění otázky, ve třetím sloupci plus nebo mínus (všechna znaménka „+“
znamenají lepší výsledek, znaménka „-“ horší výsledek, vidíte tedy hned na první
pohled, v čem naše škola vyniká a kde má rezervy).

Další dva sloupce uvádí průměrný počet bodů naší školy a všech testovaných škol,
v posledním sloupci je uvedeno Z-skóre, které informuje o míře rozmanitosti odpo-
vědí — pokud jsou odpovědi respondentů podobné, je hodnota v rozmezí od -2 do 2,
pokud jsou odpovědi různorodé, hodnota od nuly se výrazně vzdaluje.

PŘEHLED ODLIŠNOSTÍ NAŠÍ ŠKOLY

Označení Znění otázky nebo +/- Naše Celková Z-skóre
otázky výrok charakterizující odpověď hodnota hodnota

RODIČE — 1. ROČNÍK
25 Nikdy nás neznepokojovalo chování - 2,53 3,16 -0,69

některých žáků školy k našemu dítěti
RODIČE — 4. ROČNÍK

5 Jste dostatečně informováni o dění + 3,78 3,39 -0,54
ve škole?

24 Jsou podle vás mezi žáky školy dobré + 3 2,85 -0,3
vztahy?

25 Nikdy nás neznepokojovalo chování + 3,5 2,93 -0,59
některých žáků školy k našemu dítěti

RODIČE — 8. ROČNÍK
4 Jste spokojeni s tím, jak se k vám chovají + 3,91 3,45 -0,66

učitelé školy?
18 Jste spokojeni s nabídkou volitelných + 3,4 2,84 -0,58

předmětů?
24 Jsou podle vás mezi žáky školy dobré + 3 2,77 -0,39

vztahy?
ŽÁCI — 1. ROČNÍK

6 Chovají se děti u vás ve třídě k sobě - 1,55 2,31 -1,2
hezky?

ŽÁCI — 2. ROČNÍK
9 Nechá tě paní učitelka nebo pan učitel - 1,92 2,59 -1,11

říci, co si myslíš — svůj názor?
ŽÁCI — 3. ROČNÍK

5 Máš ve třídě kamarády? + 3 2,76 -0,53
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ŽÁCI — 4. ROČNÍK
1 Líbí se ti u nás ve škole? + 2 1,95 -0,23
4 Můžeš se s prosbou o pomoc obrátit + 2,93 2,53 -0,71

na všechny učitele?
11 Baví tě to, o čem se ve škole učíte? + 3 2,71 -0,52
17 Jakou známkou bys ohodnotil(a) školu? + 4,87 4,37 -0,56

ŽÁCI — 5. ROČNÍK
3 Poradí a pomůže ti paní učitelka - 2,12 2,57 -0,87

nebo pan učitel, když potřebuješ?
5 Máš ve třídě kamarády? - 2,24 2,82 -1,41
6 Chovají se děti u vás ve třídě k sobě - 1,29 2,1 -1,35

hezky?
12 Pracujete v hodinách i ve skupinkách? - 2 2,28 -0,54

ŽÁCI — 8. ROČNÍK
2 Je ve škole důvěryhodná osoba, na + 2 1,83 -0,46

kterou se můžeš obrátit s problémem
nebo o radu?

4 Jak se cítíš ve vaší třídě, jak se ti tam učí + 3,42 2,9 -0,83
a pracuje?

7 Ptají se tě učitelé na tvůj názor na + 2,42 1,61 -1,08
výuku — např. která činnost tě nejvíc
zaujala apod.?

8 Jaké jsou celkové vztahy mezi žáky + 3,54 2,97 -0,84
ve vaší třídě?

15 Když něco během hodiny nevíš + 3,1 2,2 -0,9
nebo nestihneš, můžeš to říct všem
učitelům bez obav?

19 Snaží se učitelé o to ,aby tě učení + 3,09 2,4 -0,8
bavilo a bylo pro tebe zajímavé, aby
ses nenudil(a)?

21 Jak často během hodin pracujete na + 2,58 1,87 -1,26
řešení problému v týmech nebo
ve skupinkách?

22 Jak často si vyhledáváte odpovědi na + 2,9 1,91 -1,47
vaše otázky v knihách, časopisech
apod.?

23 Jak často diskutujete v hodinách + 2,73 1,86 -1,24
o vašich názorech?

UČITELÉ
9 Kolik bodů byste udělil(a) Vaší škole + 6,5 5,26 -0,91

za její atmosféru?
15 V této škole se nevyskytují závažné + 3,62 2,75 -1,5

negativní jevy
21 Mají ve Vaší škole rodiče reálnou + 3,67 2,91 -1,11

možnost ovlivňovat chod školy
a její budoucnost?

22 Cítíte, že vedení oceňuje Vaši práci? + 3,8 3,15 -0,85
23 Jste spokojen(a) s organizací chodu + 3,8 3,19 -0,83

a řízením školy?
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Celkově převládají klady nad zápory, ale nehodláme usnout na vavřínech. V bu-
doucnu bychom rádi šetření opakovali pro všechny žáky, rodiče a učitele i za cenu vy-
naložených finančních prostředků.

Pokud rodiče mají zájem, mohou kdykoliv nahlédnout do analýzy výsledků v ředi-
telně školy.

Rada škola bude s analýzou seznámena při schvalování výroční zprávy školy.
Mgr. Květa Křenková, zástupkyně ředitelky školy

Co nám přinesl
měsíc únor

Mateřská škola během měsíce února
uskutečnila několik akcí

• ZÁPIS DO MATEŘSKÉ ŠKOLY
5. února 2008 se uskutečnil zápis no-

vých dětí pro školní rok 2008/2009. K zá-
pisu přišlo celkem 13 dětí. V letošním
školním roce ukončí docházku do mateř-
ské školy a nastoupí do 1. ročníku základ-
ní školy 15 dětí. Počty dětí pro příští škol-
ní rok se tedy moc nezmění.

• KRESLÍME S ČESKOU POJIŠŤOVNOU
V pátek 8. února jsme připravili dětem

malé překvapení. Po svačince se objevili
v mateřské škole zástupci České pojišťov-
ny, kteří pro děti zorganizovali zábavné
dopoledne. Nejdříve na děti čekal úkol –
nakreslit obrázek na libovolné téma. Kdo
splnil úkol, mohl vyzkoušet „skákací
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hrad“. Bylo zajímavé, že při otázce „kdo
ještě nebyl ve skákacím hradu?“ se neu-
stále zvedaly všechny ruce. Patrně to ne-
bylo tím, že bychom na někoho zapo-
mněli, ale tím, že atrakce se dětem líbila.
Rodiče, kteří měli zájem o účast svého dí-
těte ve výtvarné soutěži označili práci dí-
těte, připsali adresu a telefonní číslo
a vhodili výkres do „kouzelné krabice“.
Zdařilé práce byly vystaveny v pobočce
České pojišťovny v Novém Jičíně a malí
výtvarnici odměněni.

• LYŽUJEME SE SLUNÍČKEM
I v letošním roce jsme se přihlásili na

akci „Lyžujeme se sluníčkem“. Děti
v týdnu od 11. února do 15. února 2008
vyrážely každé ráno směr Ski areál Bílá.

V pondělí si přinesly děti své lyžařské
vybavení a chuť lyžovat. Kdo potřeboval
mohl si výbavu vypůjčit v lyžařské škole,
tedy kromě té chuti lyžovat. Děti byly roz-
děleny podle schopností do skupin. Lyža-



ři z mateřské školy trénovali na malém
svahu. Školáci se vypravili na velkou sjez-
dovku. Z mateřské školy se zúčastnilo
kurzu 13 dětí, ze základní školy 31 dětí.

Mezi nové vybavení dětského svahu
patří lyžařský kolotoč a pojízdný pás.
Děti každý den lyžovaly dvě hodiny.
Každý instruktor měl skupinu čtyř dětí,
kterým se věnoval. Na malém svahu byly
skupiny spojeny, protože práce byla ná-
ročnější. Děti se učily jezdit v pluhu a za-
táčet. Většina dětí zvládla obloučky na
obě strany i zastavení. Jízda na pojízd-
ném pásu i laně se dětem líbila, ale jed-
noznačně vyhrál „lyžařský kolotoč“. Po-
kročili lyžaři zdokonalovali techniku ly-
žování. V pátek měly děti velké závody.
Vyhráli ti nejrychlejší, ale osobně si mys-
lím, že vyhráli všichni, kteří se zúčastnili.

K celkovému hodnocení snad stačí jen
dodat, že i v letošní „zimě“ se pro náš
týden našlo mrazivé počasí a dostatek
sněhu. A hlavně v pátek v poledne jsme
všech 44 dětí předali bez zranění rodičům.

• DĚTSKÝ KARNEVAL
V sobotu 23. února 2008 se konal již

tradiční dětský karneval. Tentokrát byl na

téma „Námořníci a jiný vodní živel“. Or-
ganizátoři se sešli dříve a netrpělivě vy-
hlíželi první hosty. Byli jsme překvapeni
kolik dětí a rodičů přišlo strávit s námi
sobotní odpoledne. A tak v 15 hodin se
mohla Karnevalová loď připravit k vyplu-
tí. Byl přítomný lodní kapitán, pár plavčí-
ků a na obzoru se objevil i nějaký ten
pirát. Členky výboru SRPŠ při mateřské
škole si pro děti připravily spoustu her
a soutěží. I rodiče nepřišli zkrátka. Dětská
tombola někomu přinesla radost, něko-
mu zklamání. Ale tak to v životě, i tom
námořnickém, někdy chodí. Rok co rok
nás překvapuje nápaditost a různorodost
masek. Také nás potěšilo, že opravdu
hodně dětí přišlo v přestrojení námořní-
ků. Troufám si říct, že v sále nebylo ani
jedno dítě bez masky. Za to patří určitě
poděkování rodičům.

Po 18. hodině dohrála hudba a loď při-
razila ke břehu. Věřím, že všem zúčastně-
ným se plavba líbila a za rok se s námi
opět vydají na další karnevalové dobro-
družství.

Paeddr. Nevludová Vladimíra,
zástupkyně ředitelky pro MŠ
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Tomáš Filipec
je mistr
České republiky

Atlet TOMÁŠ FILIPEC, žák 9. ročníku
ZŠ Hukvaldy, se stal mistrem republiky!
Časem 2:03.22 suverénně zvítězil v běhu
na 800 metrů v kategorii starší žáci (roč-
níky 1993—1994). Mistrovství žactva
České republiky proběhlo v Praze na
Strahově ve dnech 1.—2. března 2008.
Tomáš Filipec je členem oddílu atletiky
Slezan Frýdek–Místek a zlatou medaili se
mu podařilo získat díky času, kterým také
stanovil nový oddílový rekord.

Radoslav Jarošek

Tři králové v Betlémě
Na konci minulého roku oslovila Charita

Frenštát pod Radhoštěm, Mateřské cent-
rum Klubíčko kromě jiných i naší školu
s nabídkou účasti ve 2. ročníku výtvarné
soutěže na téma „Tři králové v Betlémě“.

Žáci naší školy se do soutěže nadšeně
zapojili. Uzávěrka soutěže byla 31. pro-
since 2007 a asi od poloviny ledna se za-
čaly ozývat dotazy, jak to s tou soutěží
s třemi králi dopadlo. Ještě pár dní jsme
netrpělivě čekali…

O to větší byla naše radost, když jsme se
koncem ledna dozvěděli, že některé děti
se staly finalisty soutěže. Do finále vybra-
la odborná komise práci Marie Pavelkové
ze 6. třídy v kategorii starších jednotlivců
a společné dílo žáků 3. třídy v kategorii
mladších kolektivů. Charita Frenštát pod
Radhoštěm, Mateřské centrum Klubíčko
pozvala na vyhlášení vítězů a předání cen
nejen autory prací ale i jejich rodiče
a učitele. Vše proběhlo na slavnostní ver-
nisáži výtvarných prací ve čtvrtek 7.
února 2008 v malém sále Domu kultury
ve Frenštátě pod Radhoštěm.

Maruška Pavelková získala ve své kate-
gorii 3. místo a žáci 3. třídy se umístili na
1. místě. Maruška Pavelková vyhrála vý-

tvarné potřeby. Žáci 3. třídy dostali krás-
ný dort a také výtvarné potřeby. Zvláště
z dortu byla radost převeliká.

Chtěla bych mnohokrát poděkovat
všem rodičům, prarodičům a paním uči-
telkám za ochotu dopravit děti vlastními
auty na slavnostní vernisáž.

Vítězné práce budou zveřejněny na we-
bových stránkách Charity Frenštát pod
Radhoštěm (www.frenstat.caritas.cz).

RNDr. Hana Piskořová

Nové knihy v Obecní
knihovně při ZŠ a MŠ
L. Janáčka Hukvaldy
Čeští autoři:
P. Balajka Viktor a Lady ze Shalottu
J. Henryková Hříšné město
K. Kuna Cesta do Malšic
J. Kratěna Z Oregonu do Arizony
J. Bauer Záhada kamene mudr-

ců
J. Šmíd Smlouva s ďáblem
L. Bukova Fidel a Julie
K. Sidonová Jakub
M. Kopřivová Brunův koktejl
R. Dolanský Z valašských putýk
Detektivky:
L. Davisová Soumrak v Cordubě
I. Rankin Tma

Podivné hry
Na šikmé ploše

F. Lenormand Půlnoční soud
F. Vargas Muž naruby

Muž s modrými kruhy
Historické:
N. Galland Královský minesengr
S. Kraus Tajuplný pěvec
R. Merle Horoucí láska
Romány s detek. zápletkou:
M. Foran Cesty Matky Boží
S. Weeks Hraběnka v nesnázích
E. Peters Znamení kobry
J. Picoultová Desátý kruh
Thrillery:
D. Hewson Čas zemřít
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K. Hooper Útěk ze stínů
L. Jackson Absolutní strach
P. Cornwellová Predátor
S. Brown Exkluzivně
K. Slaughter Triptych
Romantické příběhy:
J. McNaught Království snů
J. Deveraux Mstitel
C. Coulter Pán snů
B. Small Nástrahy lásky (z nového

cyklu Letopisy z hranice)
L. Spencerová Roky
J. Hildebrantová Freya
D. Julian Tiché kroky
K. Stoneová Perlový měsíc
R. Bernelová Prokletá nevěsta

Nejčtenější knihy v Obecní knihovně od

doby zavedení evidenčního počítačové-
ho programu Clavius v roce 2003.

Deveraux Jude Sametový slib
Sasson Jean P. Tajemná princezna
Garwood Julie Dar lásky
Garwood Julie Strážný anděl
Quick Amanda Milenka
Small Beatrice Milovat znovu
Deveraux Jude Říční dáma
Garlock Dorothy S nadějí

Stanislava Fojtíková, účetní školy

OBECNÍ KNIHOVNA tel. 558 699 408
Provozní doba: úterý 13.00—19.00 hod.

středa 13.00—19.00 hod.
čt, po zavřeno

V uvedené době je k dispozici internet.
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Velikonoce — svátky
jara

(tradice a zvyky )
Původní pohanské svátky jako oslavu

plodnosti, vítězství jara nad zimou i ná-
vrat stěhovavých ptáků slavili staří Slova-
né i Germáni. Prvními nábožensky orga-
nizovanými svátky byly židovské Veliko-
noce zvané Pesah. Připomínaly památku
vysvobození Izraelitů z egyptského ot-
roctví. Pro křesťany jsou Velikonoce osla-
vou vzkříšení a zmrtvýchvstání Ježíše
Krista. Ty letošní připadají na konec břez-
na, což je docela brzo a znamenalo to
krátký masopust.

S Velikonocemi je spojeno mnoho
zvyků, pověr i legend. Mnohé obyčeje již
dávno zanikly, některé se však stále dodr-
žují. Mají původ v pohanských dobách,
navazují na náboženské obřady. Liší se
též kraj od kraje.

Božímu Hodu velikonočnímu předchá-
zí pašijový týden a ještě před tím celá
postní (kající) doba počínající Popeleční

středou s šesti postními nedělemi. I ma-
sopustní zvyky v předvečer popeleční
středy jsou věnovány očekávání jarního
probuzení přírody, oslavy nového života.
Průvody maškar, v nichž se jako symbol
plodnosti vodil medvěd a také kobyla
zvaná“klibna“. O tomto zvyku je jako
o jednom z mála, které se v naší vesnici
dodržovaly, zmínka.



Kdysi začínal předvelikonoční půst
šestou nedělí před Velikonocemi, někdy
v 6. nebo 7. století byl přeložen na středu
této neděli předcházející. To proto, že ne-
děle nebyla považována za den půstu.
Každá z postních nedělí nese své pojme-
nování, ale zejména dvě poslední přiná-
šely lidové zvyky.

Předposlední postní neděle je známá
jako Smrtná. To se vynášela ze vsi zima —
„Morana“ (také „Mařena“). Ze zápisu
sklenovského kronikáře Jana Smolíka
víme, že se tento zvyk u nás také dodržo-
val. S „Mařenou“ se chodívalo do Smolí-
kovy lipiny nebo do Volného hůrky na
Horním Sklenově.

S „Květnou nedělí“ se pojí svěcení koči-
ček jako připomínky palmových ratolestí,
kterými lidé vítali v Jeruzalémě Ježíše. Vě-
řící si posvěcené větvičky jívy i dnes nosí
z kostela a doma si je obvykle zastrkávají
za kříže, aby měli svůj domov chráněn
před vším zlým. Kdysi se také ze stejného
důvodu větvičkami na Zelený čtvrtek
pošlehala podlaha i peřiny.

Středa v pašijovém byla pojmenována
„škaredá“, to že tento den Jidáš zradil Je-
žíše. Není prý dobré se na škaredou stře-
du mračit, protože se pak musí mračit
celý den. Na škaredou středu se důkladně
uklízelo, též proto aby se z domů vyhnali
zlí duchové. Někdy se také tento den na-
zývá „sazometná“.

Pojmenování Zelený čtvrtek má několi-
kerá vysvětlení. Jedním z nich je to, že ten
den se jídaly pokrmy zelené barvy — špe-
nát, mnohdy z kopřiv vařený, vůbec jarní
zelenina. Jiným výkladem je, že Ježíš se
v Getsemanské zahradě modlil na zelené
louce. Kdysi dávno hospodyně na zelený
čtvrtek časně ráno vstávaly, aby ještě
před východem slunce zametly dvůr.
Smetí vynesly na nejbližší křižovatku. To
prý aby se v domě nedržely blechy. Kdo
časně ráno na Zelený čtvrtek snědl kou-
sek chleba s medem, nemusel se bát
uštknutí hadem nebo píchnutí vosou či
sršněm. Potom hospodyně pekly jidáše.
To bylo pečivo z kynutého těsta, které
mělo tvar stočeného lana, na němž se prý

oběsil Jidáš. Upečené jidáše se mazaly
medem. Na Zelený čtvrtek odletěly zvony
do Říma a namísto zvonění se klepalo
řehtačkami. Ti starší si pamatují, že jako
kluci běhali kolem kostela a říkali: „Ji-dáš
— zra-dil Ježíše“. Na Valašsku pekly hos-
podyně pro „řehtače“ mrváně — obdobu
jidášů — spletené z pramínků těsta. Zele-
ný čtvrtek byl v minulosti někde poklá-
dán za počátek zemědělského roku
a spojoval se s rituály — například vyhá-
něním dobytka na pastvu. Tento den se
také chodilo koledou.

Velký pátek je pro křesťany nejen dnem
přísného půstu, ale především dnem, kdy
prožívají utrpení spolu s Kristem. V lido-
vém pojetí se k tomuto dni vázalo mnoho
pověr.Třeba ta, že se nesmí převracet zem
— kopat, orat, to by mělo přivodit smrt
někoho z rodiny. Nebo že se nesmí nic
z domácnosti půjčovat, protože by vráce-
ný předmět mohl být očarován. Také se
nesmělo prát, to se věřilo, že se prádlo
pere v Kristově krvi. Všichni si určitě pa-
matujeme pověst o pokladech, které se
otevírají právě na Velký pátek a jejich
místa prý označuje kvetoucí kapradí.
Ranní umývání ve studené vodě potoka
bylo považováno za prostředek proti ne-
mocem. Zvony o Velkém pátku stále
mlčí.

Na Bílou sobotu se v kostelích světí
dřevo. Z posvěceného polínka se kdysi
vyráběly křížky, které po Velikonocích
spolu s větvičkami kočiček hospodáři dá-
vali na okraj svých polí, aby byla zajištěna
dobrá úroda. Na Bílou sobotu se také
světí křestní voda a velikonoční svíce
zvaná paškál. K Bílé sobotě kdysi patřil
po slavnostní mši svaté, při té se po za-
znění Gloria vrátily z Říma zvony, podve-
černí průvod částí dědiny ke čtyřem oltá-
řům. Symbolizovaly čtyři světové strany,
u nich kněz ve slavnostním pluviálu se
svatou monstrancí uděloval požehnání.
Celý obřad byl ukončen slavným Te
Deum. První oltář býval u kapličky pod
kostelem, druhý u kapličky v zahradě
prvního dolnosklenovského domu, třetí
v zahradě tomuto domu a čtvrtý u kříže
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před čp. 16. V historii Rychaltic se může-
me dočíst, že se při průvodu střílelo
z moždířů.

Skončil půst, rodina společně jedla ve-
likonoční pokrmy. Na Valašsku byl ob-
řadním velikonočním pečivem mazanec.
Nebyl však v takové podobě jako ten
dnešní — sladký. Bylo to kynuté pečivo se
zapečenou klobásou nebo uzeným
masem, mnohdy také s vejci. Ještě v 19.
století se na Valašsku pekl mazanec s jeh-
něčím masem rozsekaným i kostmi na
malé kousky. Kosti se při jídle nevyhazo-
valy a po Velikonocích se nastrkaly do kr-
tčích děr. To prý od krtků pomáhalo.
Někde se tomuto pokrmu říkalo beránek.
My však pečeme beránky i mazance jako
sladké pečivo. Klobásy se do kynutého
těsta zapékají i dnes a patří k tradičním
velikonočním jídlům. Říká se mu „klo-
básníky“. Jen se už možná nedodržuje
zvyk jejich společného pojídání. A ještě
jeden obyčej se na Ostravsku váže k Bílé
sobotě. V tento den se koně, kteří byli dr-
ženi v šachtách k tahání vozíků s uhlím,
vyvezli na světlo. Koníky vyčistili a vyhře-
belcovali.

Na Boží hod velikonoční při mši svaté
v neděli velikonoční světí kněz pokrmy,
které do kostela přinesou hospodyně
a položí je k oltáři. Tyto posvěcené pokr-
my by rodina měla obřadně sníst při slav-
nostním obědě. Věřilo se, že když pocest-
ný zabloudí a vzpomene si, s kým jedl ve-
likonočního beránka, najde cestu domů.
Ve východních Čechách se část posvěce-
ných pokrmů nosila do pole, na zahradu
a ke studnám, aby byla dobrá úroda a do-
statek dobré vody. Zda se tento zvyk do-
držoval i u nás, jsem se v záznamech ne-
dočetla.

Velikonoční pondělí je zcela lidový svá-
tek — pomlázka od slova pomladit. U nás
mu říkáme „šmigrust“. I když už v pod-
statně menší míře než dříve, přece se
ještě dodržuje. Tuto velmi starou tradici
připomíná již ve 14. století žijící pražský
kazatel Konrád Waldhauser.

Také Velikonoce jsou spojeny s obdaro-
váváním, a to hlavně dětí. Ve velikonoční

pondělí se „šmigrustníkům“ dávají vajíč-
ka, dnes spíše čokoládová, dávají se i pe-
níze. Já si ze svého dětství pamatuji, že mi
na zahradě naděloval sladkosti zajíček
a já o velikonočním pondělí ráno je hle-
dala, kam je zajíček schoval. Zajíček jako
symbol Velikonoc má pravděpodobně
původ již v dobách předkřesťanských. Ve
Slezsku zase dětem dárky přináší skřivá-
nek a dává je na poli do brázd. Ne všude
se dávaly dárky až o velikonočním pon-
dělí. Například na Olomoucku děti nalé-
zaly na Zelený čtvrtek vajíčka od „Pam-
bíčkových slepiček“, v západních Če-
chách to byla červená vajíčka, říkalo se,
že prý je jednou za rok snáší kohout. Ve
středních Čechách zase nadělovala liška,
jinde kukačka.

Prameny:
Valburga Vavřinová: Malá encyklopedie
Velikonoc
Jaroslav Štika: Lidová strava na Valašsku
Miriam Prokešová: Velikonoční zvyky
a tradice.
Kronika obce Sklenova
Alois Tomančák: Historie Rychaltic

Karla Klečková

Jan Václav Sládek
„Člověk má jen jeden život a ten je

třeba naplnit. Aby měl hluboký smysl, je
třeba ho naplnit a nalézt“. Toto je krédo
Akademického malíře Jana Václava Slád-
ka.

Hukvaldský rodák, akademický malíř
Jan Václav Sládek by se 21. února dožil 99
let. Pojďme jeho nedožité narozeniny
uctít malým připomenutím jeho osob-
nosti i jeho tvorby.

Výtvarná díla byla inspirována krásou
Hukvald, mnohá jsou holdem vzdáva-
ným jinému slavnému hukvaldskému ro-
dákovi, světoznámému hudebnímu skla-
dateli Leoši Janáčkovi. Jeho část Mistr
Sládek daroval naší škole, jeho obrazy
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jsou v soukromých sbírkách našich obča-
nů, zdobí veřejné místnosti.

Rodné Hukvaldy byly pro Jana Václava
Sládka po celý život „geniem loci“. Mno-
hokrát to vyjádřil také ve své literární
tvorbě - Hukvaldských miniaturách, Hu-
kvaldských siluetách, Hukvaldských stu-
dánkách a dalších literárních dílech.
Slavného rodáka nám připomíná hlas
zvonů z věže hukvaldského kostela sv.
Maxmiliána. Od jejich vysvěcení uplynu-
lo 25. února 18 let. Dárci zvonů manželé
Jan Václav a Jarmila Sládkovi vyjádřili
přání: …aby zvony, nazvané Ondřej a Ka-
teřina, které jsou připoutány ke staletým
trámům zdravily den i noc a všechny
slavné chvíle…

Karla Klečková

Harfa — královský
nástroj

(O jednom nezapomenutelném kon-
certu)

Harfa je nazývána nástrojem králov-
ským nebo také andělským. Patří k nej-
starším hudebním nástrojům, znali ji již
staří Egyťané 3000 let před našim letopo-
čtem. Od té doby lidstvo hra na harfu
provází. Její poslech, a to když hraje mu-
zikantka takříkajíc od Boha, je nezapo-
menutelným zážitkem.

Tak tomu bylo v neděli 2. března, kdy
koncertem zvaným Inaugruační byl za-
hájen 8. ročník Harfových dnů. Vystoupi-
la na něm v sólových skladbách i za do-
provodu souboru Colegium 21 vynikající
harfistka — Hukvalďanka Ivana Dohna-
lová. V koncertním sále Janáčkovy kon-
zervatoře a gymnázia v Ostravě zazněly
skladby na koncertech často hrané, ale
též jsme si vyslechli českou premiéru
skladby Sarabanda pro violu, flétnu
a harfu Isidory Žebeljan. Světové premié-
ře skladby Improptus pro harfu v podání
Ivany Dohnalové byl přítomen i autor

Vladimír Svatoš. Každou skladbu prová-
zel bouřlivý potlesk. V závěru nechyběly
květiny.

Harfa, na kterou Ivana Dohnalová při
zahajovacím koncertu hrála, nebyla její
vlastní, byla zcela nová, pořízená pro
konzervatoř i ZUŠ. Překrásnému nástroji,
který dostal jméno Ludmila — Liduška,
po úvodní skladbě mnoho hezkých skla-
deb pro potěchu hráčů i posluchačů po-
přály ředitelka Janáčkovy konzervatoře
a ředitelka ZUŠ Edvarda Runda ve Slez-
ské Ostravě paní. Nová harfa bude mít
domov v této ZUŠ.

Ivana Dohnalová bydlí u nás na Hu-
kvaldech. Na Hukvaldech má své kořeny.
Hru na harfu studovala od roku 1998 na
Janáčkově konzervatoři v Ostravě ve třídě
profesorky Ady Balové. Po absolutoriu
v roce 2004 studovala na pražské konzer-
vatoři u profesorky Jany Bouškové,
u které dále studuje na HAMU. Účinko-
vala na všech ročnících harfových dnů.
V roce koncertovala na VIII. Světovém
harfovém kongresu v Ženevě. Vystupuje
s významnými hudebními tělesy — Dori-
kos kvartetem, Smyčcovým orchestrem
pražské konzervatoře, Komorním or-
chestrem Leoše Janáčka a Janáčkovou fil-
harmonii Ostrava. V roce 2004 obdržela
stipendium Magdaleny Jakubské, tím zís-
kala možnost se zúčastnit letních Mist-
rovských kurzů na Americké univerzitě
Eastman School of Music v Rochesteru
u prof. Kathleen Bride. Vystupovala
v mnoha státech Evropy. Se studentským
orchestrem Europea koncertovala v Ně-
mecku, Polsku, Itálii. S Pražskou komorní
filharmonií hrála koncem ledna na kon-
certu v Paříži, vystoupil na něm světový
tenorista Mexičan Rolland Villazón. Další
koncerty s tímto umělcem, a to svědčí
o jejím umění, Ivana Dohnalová absolvu-
je v Mnichově a v Kolíně nad Rýnem.Vel-
kým jejím úspěchem je získání vítězství
v konkurzu na místo první harfistky ve
Filharmonii Brno.

Této naší mladé umělkyni přejeme
mnoho uměleckých i osobních úspěchů.

Karla Klečková
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Budova obecního
úřadu — historie
i současnost

Investiční akcí obce roku 2007 byla roz-
sáhlá rekonstrukce čísla popisného 3 —
budovy hukvaldského obecního úřadu.
Není snad od věci ohlédnout se trošku za
její téměř 250 let starou historií.

Dům, dvě staletí majetek Arcibiskup-
ství olomouckého, byl postaven ve druhé
polovině 18. století, v době budování hu-
kvaldského Podzámčí, spolu se čtyřmi
dalšími budovami pro úřady panství
a také bydlení panských úředníků. Ten-
krát již delší dobu bylo panstvo na hradě,
který byl vlastně vojenskou pevností,
vůbec ne uzpůsobenou pro komfortní
život, nespokojeno. Hrad Hukvaldy měl
pověst nedobytné pevnosti, proto se ho
církevní vrchnost nechtěla zbavit
a s možností přenést úřady dolů do pod-
hradí hodně dlouho otálela. V roce 1758
se vrchnost v Kroměříži rozhodla zadat
vyhotovení plánů staveb a zahájit přípra-
vy na výstavbu. Byl otevřen lom, páleny
cihly, sváženo vápno.

Poznávání výstavby panského úřadu
začněme tím, že otevřeme knihu Bohu-
míra Četyny Živly. Zkusme si s autorem
představit, jak to asi tenkrát v polovině
18. století na Hukvaldech bylo. Naproti
budovám pivovaru a panskému dvoru
bylo vybráno místo pro úřady, byty i kos-
tel, tenkrát se říkalo kaple, a také faru -
kaplanku. Tehdejší hukvaldský hejtman
Jan Martin Uhlář, syn hukvaldského kr-
čmáře, podle Četyny člověk vysoký, ra-
menatý s bledou napudrovanou tváří, byl
v době výstavby ve své funkci krátkou
dobu. On prý, obvykle oblečen v modrý
frak, zelené nohavice, na napomádova-
ném copu třírohý klobouk, denně dochá-
zel na staveniště, sledoval stavební práce,
radil se s podřízenými úředníky i stavite-
lem. Toho na Hukvaldy vyslal z Kroměří-

že sám hrabě z Egkhu, biskup olomouc-
ký, který konečně rozhodl o vybudování
panských úřadů i obydlí v podhradí.
První tři budovy — čp. 1 pro hejtmana,
čp. 2 pro důchodního a čp. 3, které bylo
určeno pro kanceláře, byly postaveny
během krátké doby, snad jednoho roku.
Stavitelé se prý moc nezabývali základy,
někde byly kopány velmi málo do hloub-
ky, objekty ani celé nepodsklepili. Platí to
i o budově dnešního obecního úřadu. Če-
tyna též líčí peripetie s materiálem. Chy-
běl kámen, proto hejtman nařídil rozebí-
rat stavby na hradě, zejména ty nejdo-
stupnější za druhou hradní branou.
V těch stavbách prý kámen, který se pou-
žil na stavbu budov v podhradí, držel da-
leko lépe než zdi nových podzámeckých
staveb. Tolik z oblasti románů.

Podle pana Hynka Mlčocha v přízemí
čísla 3 úřadoval důchodní, který zprvu
měl byt v domě čp. 2, v tom původním,
který stálo mezi číslem 1 a číslem 3,
kolem roku 1839 bylo toto stavení zbou-
ráno a důchodní měl byt v budově čp. 3.
Důchodní byl v pořadí třetím vrchno-
stenským úředníkem, který měl na sta-
rosti pokladnu a veškeré příjmy a výdaje
panství. Nahoře v patře úřadoval a bydlel
obročný (staral se o vrchnostenskou
sýpku, po jejím zřízení i sýpku kontribu-
čenskou). V době rebelií, hlavně té v roce
1775, prý panští úředníci vzpomínali na
hrad na kopci, kde se přece jen za silnými
zdmi a hradbami cítili bezpečněji. Od
roku 1854, po zrušení poddanství a záni-
ku většiny vrchnostenských funkcí —
vrchního i purkrabího, bydlel v patře
správce panství, to byl František Ott, dří-
vější vrchní. Dole byl pak dlouhá léta
úřad panství a od roku 1939 také lesní
správa.

Jak budova dnešního obecního úřadu
vypadala po dostavění zvenčí, si můžeme
jenom představovat. Četyna v knize Živly
píše, že nové budovy do dálky bíle svítily.
Určitě okna byla situována jako dnes na
„náves“. Jen díky naší fantazii a troše
znalosti historie si můžeme místnosti do-
plnit nábytkem. Za zamyšlení stojí, kam
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se podělo všechno úřednictvo — aktuár,
protokolista, justiciár, prokurista, písaři,
kterého prý bylo na hradě hodně. Ví se, že
si také někteří postavili své domky v pod-
hradí.

Plány původních staveb z doby jejich
vzniku se nedochovaly. Nejstarší stavební
dokument, který se nachází ve sbírkách
Zemského archivu v Opavě, pracoviště
Olomouc ve fondu zvaném „Ústřední ře-
ditelství arcibiskupských statků, je z roku
1830, kdy byl jako podklad pro návrh
změn objektu vypracován nákres skuteč-
ného půdorysu. Je na něm vidět, že v pří-
zemí byl vlevo byt a vpravo úřad, v patře
byl rovněž byt a kanceláře. Součástí návr-
hu bylo přistavění záchodů v obou po-
dlažích, a to zvenčí.Jak tato věc byla řeše-
na před tím…

Dalším plánem, který se však nereali-
zoval, byl projekt přístavby dalšího —
prvního — patra nad domem čp. 2, který
byl zbourán, a druhého patra nad čp. 3.
Na dokumentaci z roku 1854 je zachyce-
na skutečná výška střechy — byla s dale-
ko větším sklonem, její výška byla 7 m od
okapu. Střecha byla změněna, její sklon
byl upraven z původních cca 47 ° na 32°.
Na štítě byl umístěn dřevěný vyřezávaný
ornament. Jeho šablona se dochovala
v Zemském archivu. V roce 1900 byly po-
řízeny plány na rekonstrukci schodiště
a další vnitřní úpravy. Na náčrtech z roku
1921 je zachycen stav, kdy v přízemí byla
kancelář ředitele panství a v patře jeho
velký byt. Na plánu z té doby je, že ke ští-

tové zdi místo zbouraného domu číslo 2
byl přistavěn skleník, kdy byl demolován,
jsem nezjistila. Do tohoto období spadá
zřízení venkovního schodiště do patra,
došlo patrně i k úpravám bytu.

V roce 1948 přešla budova do majetku
obce — tehdejšího Československého
státu — MNV Sklenov a od této doby se
odvíjí její novodobá historie. Bohužel
kronika je na její zápisy skoupá. Počát-
kem 50. let minulého století do ní přesíd-
lil z bývalého zámku místní národní
výbor. V kronice jsem v zápise za rok 1950
našla informaci, že 15. července byla
v bývalé arcibiskupské kanceláři byla
otevřena zubní ordinace, kde ordinoval
pan Richard Zdráhala z Kozlovic. Ptala
jsem se pamětníků, ale ti si tam ordinaci
zubaře nepamatují. Tak nevím. V kronice
je i zmínka o snaze zřídit v poschodí lé-
kárnu. K tomu však, jak je psáno, nedo-
šlo.

Kanceláře MNV byly zprvu v přízemí,
vlevo od vstupu. V roce 1961 tam do
místnosti vpravo hned za vstupními
dveřmi byla přemístěna z Rychaltic sva-
tební obřadní síň. V poschodí byly byty.
Pak vnitřek úřadu prošel dalšími změna-
mi. V poschodí vlevo byl zrušen byt
a místnosti sloužily pro potřeby úřadu.
Krátkou dobu byla místnost s oknem do
dvora užívána školou pro výuku žáků,
potom se tam z domu čp. 5 přestěhovala
obecní knihovna, která tam byla několik
let. V přízemí byla později v levé části zří-
zena nová obřadní síň s předobřadní
místností a malým prostorem, kde bylo
zázemí pro oddávající a matrikářku.
V obřadní síni byli přijímání významní
hosté. Čestné občanství tam bylo předá-
no i obnoveno v souvislosti se změnou
názvu obce akademickému malíři Janu
Václavu Sládkovi i současnému preziden-
tu republiky profesoru Václavu Klausovi.
Malá místnůstka při obřadní síni byla
v roce 1999 přeměněna na další kancelář.
Místnost vpravo od vchodu sloužila po
přestěhování obřadní síně až do poloviny
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roku 1991 drobným provozovnám MNV.
Po jejich zrušení tam byla na krátkou
dobu přestěhována z poschodí knihovna.
Po přemístění knihovny do budovy školy
začala být místnost užívána jako další
kancelář. V polovině 90. let minulého sto-
letí byly prostory sloužící pro archivování
spisů využity pro zřízení nových toalet.
Při úpravách z 60. let se změnil i vnější
vzhled budovy, byla vyměněna původní
okna za trojdílná. Budova byla opatřena
břízolitovou omítkou, to byl snad nejhor-
ší zásah, který budovu postihl. Omítka
byla v 90. letech natřena bílou barvou.

Na posledním jednání při podávání
zprávy o rekonstrukci obecního úřadu se
pan místostarosta zmínil o ohořelém
schodišti. Zaujalo mě to, protože jsem
nikde nenašla zmínku o ohni v budově.
Odpověď jsem našla u pana místostaros-
ty stejně jako ochotu umožnit mi nahléd-
nout do původních plánů budovy
a z nich poznat část její minulosti.

Renovovaný obecní úřad, který by se
měl co nejvíce přiblížit původnímu
vzhledu, zcela jistě nepotřebuje sáho-
dlouhé komentáře, jeho změnu určitě
nikdo z návštěvníků Hukvald nepřehléd-
ne. Výměna zcela pro tuto stavbu i lokali-
tu nevhodných oken za nová, která odpo-
vídají době vzniku stavby, obnovené půl-
obloukové suprafenestry s naznačením
cihel, nová střešní krytina a nová barva
omítky, schválená památkáři charakteri-
zují poslední přestavbu budovy co do
vnějšího vzhledu. Budova prošla podstat-
nými vnitřními úpravami. Byl zrušen byt
v patře a jeho prostory byly přeměněny
na úřední místnosti, přibyla zasedací
místnost a zázemí pro úřad, zmodernizo-
vaná byla obřadní síň, zajištěn bezbarié-
rový přístup. Součástí úprav je i zbudová-
ní plynového vytápění budovy. Kanceláře
až na místnost starostky byly vybaveny
novým nábytkem. V neposlední řadě byl
objekt izolován proti zemní vlhkosti
Všechny prostory jsou vyzdobeny obrazy
Antonína Kroči, také Jana Václava Sládka
a Jana Hynčici.

Karla Klečková

Nový janáčkovský
objev

Během studií na lipské konzervatoři ve
školním roce 1879—1880 napsal Janáček
své přítelkyni a budoucí choti Zdence
Schulzové řadu dopisů, v nichž kromě ji-
ného podrobně referoval o svých kompo-
zicích, které vznikaly jako cvičné skladby.
Z řady těchto skladeb se dochovaly pouze
dvě (Romance a tzv. Zdenčiny variace), ač-
koli podle Janáčkových dopisů jich muse-
lo být mnohem více. Mezi těmi, které se
považují za ztracené, je také 14 klavírních
fug, z nichž tři Janáček krasopisně opsal
a zahrál na hudebním soirée v Lipsku
v únoru 1880. Dokladů o existenci „lip-
ských skladeb“ zanechal Janáček sice
mnoho, skladby samotné však byly pohře-
šovány až do dnešního dne.

Zcela náhodou se v knihovně cisterciác-
kého kláštera v Reinu v oblasti Štýrského
Hradce tři z nich našly. Proč právě tam?
Profesor bohosloví a skladatel — hudeb-
ník Josef Chmelíček z Brna (narozen v Ná-
měšti n. Oslavou), byl kromě jiného také
velkým sběratel fug, které opisoval do ru-
kopisného svazku hudebnin, jemuž dal
název Liber fugarum. S největší pravděpo-
dobností si od Janáčka "vyprosil" pár fug,
které do své sbírky opsal a řádně opatřil
jménem autora a jeho proveniencí. Liber
fugarum, čítající kolem 1500 skladeb, před
smrtí daroval cisterciácké fundaci v Reinu.
Když profesor Chmelíček v roce 1891
zemřel, Janáček napsal do Moravských
listů nekrolog; vzdal mu hold jako hudeb-
níkovi i jako činnému spoluzakladateli br-
něnské varhanické školy a zmínil též jeho
cennou sbírku fug. O tom, že by však
v tomto konvolutu měly být zaznamenány
jeho tři skladby pomlčel. Pravděpodobně
si po deseti letech ani nevzpomněl, že do
Chmelíčkovy sbírky také přispěl.

Když před nějakou dobu byla Chmelíč-
kova sbírka fug archivována, podivili se
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jak prof. dr. Klaus Hubermann — muzi-
kolog z univerzity v Grazu tak i dr. Wolf-
gang Pope, badatel v oboru církevní
hudby: Co pohledává Janáčkovo jméno
v této sbírce? Otázku nakonec zodpově-
děl Dr. Jakob Knaus, prezident Společ-
nosti Leoše Janáčka ve Švýcarsku, který
též potvrdil pravost Janáčkova autorství
a objasnil cestu, které vedla z Lipska přes
Brno až do rakouského Reinu. Které však
ze 14 pohřešovaných fug to jsou, zůstává
dosud neobjasněno, stejně jako kde
(a jestli vůbec) se nacházejí originální ru-
kopisy. Předpokládá se, že Janáček, který
24. února 1880 z Lipska chvatně odejel
ještě před ukončením semestru, skladby
někam založil, anebo ještě před odjez-
dem zničil.

Nález ztracených Janáčkových raných
klavírních skladeb byl s včerejším datem
zveřejněn. Skladby jsou připraveny k vy-
dání (v edici Lehela Donátha z Wintert-
huru) a koncem dubna tr. je poprvé pro-
vede holandský klavírista Christian Lam-
bour. Provedení Janáčkových klavírních
fug přislíbil zvukově zaznamenat rakous-
ký rozhlas ORF.

Eva Drlíková, Nadace Leoše Janáčka

Dodatek zde dne 12. února
2008

1. Majitelem souboru rukopisných
skladeb — fug, které za svého života se-
bral a opsal PhDr. a ThDr. Josef Chmelí-
ček do knihy zvané Liber fugarum je cis-
tersiácký klášeter v Reinu (Štýrský Hra-
dec). Zde v majetku zůstávají

Ten ji (Liber fugarum) získal jako dar
od Josefa Chmelíčka, který jako filosof
měl s universitou v Grazu dobré styky
(získal zde doktorát filosofie). Neméně
dobré styky měl Chmelíček i s rakouský-
mi kláštery, zvláště těmi, kde se pěstovala
hudba. Sám hudebník a skladatel (tzv.
autodidakt) požíval v Rakousku i v Čes-
kých zemích dobré pověsti jako skladatel
i praktikující hudebník.

2. Josef Chmelíček působil v Brně jako
profesor církevní hudby v brněnském

alumnátu, jemuž v závěru života (1891)
odkázal svoji velkou knihovnu (cca 600
svazků). Byl však také náruživým cesto-
vatelem a podnikl dvě velké cesty — do
Francie, Španělska a Itálie a cestu do
„svaté země“; O obou svých putováních
napsal cestopisy, jež vyšly česky.

Z titulu svého pedagogického působení
i jako člen výboru „Dědictví sv. Cyrila
a Methoda“, „Vídeňského spolku pro
zvelebení a šíření přísné chrámové
hudby“ a K. und K. Mähr.-Schles. Komis-
sin für Ackerbau… stal se jedním ze za-
kladatelů „Jednoty pro zvelebení chrá-
mové hudby na Moravě“. Ta pak podpo-
řila Janáčkův návrh na vytvoření Varha-
nické školy a tuto školu zřídila (1881) a až
do r. 1918 provozovala za Janáčkova ředi-
telství.

Josef Chmelíček byl Jednotou jmeno-
ván jako „dohlížitel“ (inspektor) na plně-
ní funkce, poslání a osnov Varhanické
školy; byl s Janáčkem v přátelském i kole-
giálním styku. Naopak Janáček si Chme-
líčkova hudebního nadání i skladatel-
ských činů vážil a neméně tak si cenil
jeho sbírku fug.

3. Je velmi pravděpodobné (viz fotoko-
pie první klavírní fugy, v Liber fugarum
pod č. 61), že Chmelíček Janáčka požádal
o zapůjčení jeho fug, které komponoval
během svých konzervatorních studií
v Lipsku. Ty pak do Liber fugarum opsal
i s označením autora a jeho provenience.
Datoval je rokem 1881, což může být
s největší pravděpodobností jen datem
Chmelíčkova opisu. Dosud žádný doklad
o tomto „zapůjčení“ neexistuje a možná
ani nikdy neexistoval, neboť Janáček byl
s Chmelíčkem v častém osobním styku.

4. Janáčkovo autorství je nanejvýš
pravděpodobné, neboť dle dochované
korespondence (Janáček-Schulzová —
pozdější Zdenka Janáčková) Janáček
velmi podrobně popisuje vznik svých fug
(celkem 14) i potvrzuje, že tři z nich sám
veřejně provedl v únoru 1880 v Lipsku.
Jsou to sice tzv,. skladby cvičné, nicméně
samostatně komponované a o jejich au-
torském rukopisu jasně mluví již druhá
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nalezená fuga, zapsaná v Liber fugarum
pod č. 62.

5. Ztracené, nedochované (rané)
skladby:

Janáček odjížděl z Lipska chvatně
a ještě před ukončením semestru. Na lip-
ské školení částečně zanevřel z důvodů
naukových, finančních i osobních a ve
své eruptivnosti žádal nemožné: rychle
se „naučit“ všem finesám komponování
a současně být co nejblíže Brnu, potažmo
Zdence. Vyřešil to tedy chvatným odjez-
dem z Lipska do Brna a přestoupením na
konzervatoř ve Vídni. Možná, že všechny
své lipské skladby odvezl do Brna ( při-
nejmenším tzv. „Zdenčiny Variace“, ty
jsou zachovány), možná jen některé
(právě ty z posledních). To nelze zjistit.
Není vyloučena ani domněnka, že někte-
rými také zatopil (O tom, čím také v Lip-
sku topil, píše v dopisech Zdence).

6. Až do konce r. 2007 bylo oněch 14
klavírních fug považováno za ztracené.
Stejně tak jsou i další skladby. zvláště
rané, ztracené, nejen ony 1879/1880.

7. Chmelíčkův podvrh? Je možné, že si
Chmelíček se svou hudebnickou praxí
a sluchem mohl fugy zapamatovat —
kdyby nebylo oné druhé fugy. To by je ale
musel Janáček hrát: kde?, (varhanická
škola?, starobrněnský kostel?) Tato hypo-
téza je příliš odvážná. A proč by to Chme-
líček dělal? On fugy sbíral, nikoliv kom-
ponoval pod cizím jménem. Své skladby
podepisoval.

8. Prověřuji ještě: pozůstalostní řízení
po Josefu Chmelíčkovi (pokud je docho-
váno), soupis knihovny odkázané brněn-
skému alumnátu, eventuálně i pozůsta-
lost Chmelíčkova mladšího bratra Jana,
též kněze a hudebníka-chrámového skla-
datele.

V dochované korespondenci Chmelí-
ček — Janáček o Janáčkových fugách a té-
matu příbuzném není žádná zmínka.

Pro úplnost je třeba prověřit i archiv
Varhanické školy.

9. Nabídnuta možnost provést naleze-
né skladby v rámci podzimního festivalu
Moravský podzim. P. Stehlík nabídku při-

jal a již vede jednání o zapůjčení notové-
ho materiálu. Ars_Koncertu jsem zapůj-
čila fotokopie rukopisu s podmínkou, že
kopie nebudou dále šířeny.

10. Skladby jsou editovány (mimo čes-
kou účast) a byly nabídnuty gestem dr.
Jakoba Knause (který prověřoval a potvr-
dil možnost Janáčkova autorství) hudeb-
nímu vydavatelství Baerenreiter Kassel.
Zda toto vydavatelství skladby v dohled-
né době vydá, nelze soudit.

Nadace LJ usiluje o vydání péčí Editia
Janáček, jež je schopno vydat do podzi-
mu tohoto roku.

Stejně tak zahájila jednání s majitelem
rukopisů o jejich zapůjčení za účelem je-
jich expozice během MHF Moravský
podzim.

Pozvánka
na Diskotéku

Rok se sešel s rokem a Sdružení rodičů
a přátel školy při Základní škole Leoše Ja-
náčka Hukvaldy, opět pořádá, již tradiční
setkání všech rodičů, učitelů a přátel
školy.

Tolik oblíbená Diskotéka pro starší
a pokročilé, se letos koná dne 24. 5. 2008
od 20 hodin, v sále Základní školy LJ Hu-
kvaldy.O dobrou zábavu všech se po celý
večer bude starat profesionální diskžo-
kej.

Na setkání se všemi příznivci dobré zá-
bavy se těší SRPŠ při Základní škole LJ
Hukvaldy.

Veškerý výtěžek z akce je věnován na
činnost dětí Základní školy.
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Narodila se dvě
mláďata antilopy
losí

Novým přírůstkem jsou hned 2 mláďa-
ta antilopy losí. Samička se narodila 10. 2.
a sameček 19. 2. Každé z mláďat se naro-
dilo jiné samici. Matka samičky však ne-
projevovala o krmení potomka zájem,
a proto musí krmení mlékem obstarávat

Derlich Stanislav
oddělení pro kontakt s veřejností

Zoo Ostrava
tel.: 596 241 269

e-mail: derlich@zoo-ostrava.cz
www.zoo-ostrava.cz

Narodilo se mládě
hulmana posvátného

Novým přírůstkem v Zoo Ostrava je
mládě hulmana posvátného, které se na-
rodilo 31. 1. 2008. Jedná se o již 25 mládě
narozené v naší zoo. 2 skupiny hulmanů
tvoří v současnosti celkem 13 zvířat.

Hulmani patří mezi vetší druhy opic
(samec může vážit i přes 20 kg a v přírodě
obývají tropický, subtropický les, suché
trnité křoviny, borovicové háje, neopada-
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ošetřovatelé z láhve (v současné době
mládě vypije ve třech denních dávkách
celkem 6 litrů směsi kozího a speciálního
sušeného mléka). Antilopy losí chová Zoo
Ostrava od roku 1971 a za tuto dobu se
zde podařilo odchovat již více než 40 je-
dinců. Mláďata mohou návštěvníci obdi-
vovat v pavilonu afrických kopytníků.



vý les a vysokohorský les včetně obydle-
ných oblastí. Žijí v nadmořské výšce od
hladiny moře až do výšky 4267m nad m.
Areál jejich rozšíření je tedy nejrozmani-
tější ze všech druhů opic. Žijí v Pákistánu,
Indii, Bangladéši, Číně, na Srí Lance,
v Nepálu a jeho výskyt zasahuje až do Bh-
útánu. Jejich potravu tvoří zejména listí
ale také např. ovoce, pupeny, květy či ži-
vočišná potrava. V přírodě se samci doží-
vají až 20 let, samice až 40 let (v lidské
péči se mohou dožít více) a samice mohou
rodit i po třicátem roce věku. U hulmanů
se projevuje tzv. „tetičkovské“ chování,
což znamená, že samice ve skupině se sta-
rají a nosí mládě od jiných samic.

Předkové ostravské skupiny hulmanů
(v Ostravské zoo chováni od roku 1980)
pochází z horských oblastí severní Indie
a Nepálu. V Evropě se jedná o jedinečnou
skupinu.

Derlich Stanislav
oddělení pro kontakt s veřejností

Zoo Ostrava
tel.: 596 241 269

e-mail: derlich@zoo-ostrava.cz
www.zoo-ostrava.cz

Levhartí „lov“ v zoo
Nově mají návštěvníci ostravské zoo

možnost pozorovat naše levharty cejlon-
ské při netradiční hře. Ve vybrané dny jim
ošetřovatelé do papírové krabice zavěše-
né u stropu schovávají maso, které se pak
šelmy snaží „ulovit“. Právě ukrývání po-
travy patří k jedné z možností, jak zvířata
v lidské péči zabavit, jak jim zpestřit je-
jich život. Tento program obohacování
života zvířat se odborně nazývá enri-
chment. Protože zvířata tráví v přírodě
poměrně hodně času sháněním potravy,
kterážto činnost jim v zoo odpadá, je
smyslem programu vyplnit jejich čas
v zoo činností obdobnou. Enrichment
probíhá již řadu let, např. u šimpanzů
nebo slonů.

Foto samečka levharta cejlonského
„Dandiliona“ při hře se zavěšenou papí-
rovou krabicí.

Derlich Stanislav
oddělení pro kontakt s veřejností

Zoo Ostrava
tel.: 596 241 269

e-mail: derlich@zoo-ostrava.cz
www.zoo-ostrava.cz

Našim posláním je přibližovat živou pří-
rodu všem lidem a zároveň pomáhat
přežít těm druhům zvířat, které bojují
o holou existenci.
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Šimpanzí léto!
Pomozte šimpanzům získat kamerový
systém a vyhrajte zájezd do Chorvatska!
Soutěžíme o nejoriginálnější tričko!

Po loňském Hroším létě, které sklidilo
u našich návštěvníků veliký úspěch, vy-
hlašuje Zoo Ostrava toto léto za léto vě-
nované šimpanzům!

Pětičlennou skupinu šimpanzů z os-
travské zoo čekají letos velké změny. Tou
nejvýznamnější je příchod nového samce
Sebastiana z polského Krakowa. Důvo-
dem výměny je skutečnost, že Siriho
dcery Zira a Bambari pomalu dospívají
a je proto nutné zajistit pro ně nepříbuz-
ného chovného samce. Pro šimpanze
také připravujeme úpravy jejich venkov-
ního výběhu ve spolupráci s lanovým
centrem Tarzanie a rádi bychom získali
i finance na kamerový systém. Bohužel se
i dnes najdou lidé, kteří šimpanze přes
veškeré zákazy a upozornění krmí ne-
vhodnou potravou (např. chipsy nebo
hranolkami), a tím jim způsobují řadu
zdravotních problémů. Právě kamerový
systém by tomu mohl zabránit. Dalším
důvodem je pak možnost sledovat naši
šimpanzí skupinu při spojování s novým
samcem.

Pomoci šimpanzům můžete i vy pro-
střednictvím naší soutěže. Soutěžíme
o nejoriginálnější tričko s vlastním šim-
panzím motivem. Jakým způsobem daný
motiv ztvárníte je jen na Vás, kreativitě se
meze nekladou, proto se nebojte být ori-
ginální. Nejoriginálnější tričko odmění-
me zájezdem do Chorvatska pro 2 do-
spělé osoby v celkové hodnotě 16 780 Kč,
který do soutěže věnovala cestovní kan-
celář VÍTKOVICE TOURS. Výherce se
může těšit na týdenní pobyt v hotelu Ma-
rina v Brele na Makarské riviéře v termí-
nu od 31. 5. do 7. 6. 2008. Výhra zahrnu-
je ubytování, polopenzi a pojištění.
V ceně není zahrnuta pobytová taxa a do-
prava. Za doplatek je možné ubytovat
také děti.

Uzávěrka soutěže je 12. 5. 2008. Slav-
nostní vyhlášení a představení vítězného
trička proběhne v sobotu 17. 5. 2008
v Zoo Ostrava na oslavě narozenin šim-
panzích samiček Maji a Ziry.

Všechna soutěžní trička vydražíme na
slavnostní letní módní přehlídce a výtě-
žek z dražby věnujeme na nákup kame-
rového systému pro šimpanze.

Těšíme se na Vaše díla a srdečně Vás
zveme k účasti v soutěži!

Monika Ondrušová
Zoo Ostrava

tel.: 596 241 269
e-mail: ondrusova@zoo-ostrava.cz

www.zoo-ostrava.cz
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Milí spoluobčané,
jménem dobrovolné Charity Hukvaldy

Vám chci co nejsrdečněji poděkovat za
Vaši vstřícnost a velikou štědrost při Třík-
rálové sbírce. Vybralo se 52 363 Kč včetně
Hájova.

Peníze ze sbírky 2006 jsme poslali na
Hospic v Ostravě. Je to zařízení, kde nevy-



léčitelní nemocní neumírají za bílou
plentou v nemocnici. Umírají s lidmi,
kteří mají o ně zájem, poskytnou úsměv,
povzbuzení, pohlazení a připraví jim dů-
stojný odchod ze života. Starý člověk má
nám mnohdy co říci, stačí jen udělat si
trochu času a naslouchat.

Záměrem letošní sbírky je rozdělit vý-
těžek mezi Hospic a Domov pro matky
s dětmi v tísni.

Jeden z původních záměrů adopce na
dálku byl ukončen na pokyn vedení Cha-
rity, protože příspěvky na adopci mohou
poskytovat pouze fyzické osoby, nikoliv
organizace.

Přeji Vám všem hodně hřejivých jar-
ních dnů, nejen ze sluníčka, ale i od
svých blízkých i bližních.

S pozdravem
Agáta Krpcová, dCh Hukvaldy

25 let činnosti
turistického výboru

Tělovýchovná jednota SOKOL Hukval-
dy bude mít v roce 2009 své devadesáté
„narozeniny“. Její činnost byla zpočátku
tělocvičná a společenská. Později začal
sportovní činnost rozvíjet fotbalový

oddíl. V novodobé historii přibyl k fotba-
lovému oddílu v roce 1971 odbor ZRTV
a v roce 1978 tenisový oddíl. Existoval
i turistický kroužek, který až do roku 1981
nevyvíjel systematickou činnost. Po pří-
chodu pana Jiřího Strakoše do výboru TJ
v roce 1981 došlo pod patronací celého
výboru tělovýchovné jednoty k zorgani-
zování turistického pochodu Po zarost-
lém chodníčku. V roce 1982 se uskutečnil
jeho první ročník a o rok později neméně
úspěšný druhý pochod a třídenní turis-
tický zájezd do Roháčů. Úspěch pochodů
i zájezdu podnítil zájem mladých lidí
v obci o turistiku. Přitom se zformovala
skupina, která 7. 4. 1983 ustavila pěti-
členný výbor odboru turistiky a rozběhla
další turistické akce. První výbor tvořili
Jiří Strakoš jako předseda, Miroslav Čajá-
nek, ing. Tomáš Elbel, CSc., ing. Sylva
Rožnovská (dnes Nytrová) a Libuše Ka-
hánková (dnes Strakošová). Do turistic-
kého odboru se přihlásilo v témže roce
asi 30 členů. Uskutečnil se druhý tříden-
ní zájezd vysokohorské turistiky do Níz-
kých Tater a první výroční členská schů-
ze. Výroční členské schůze (dnes valné
hromady) se konaly každoročně a vždy
na nich byla vysoká účast. V prvních le-
tech byly valné hromady ozvláštněny
promítáním diapozitivů z našich akcí
a dále jsme zvali na besedy cestovatele,
kteří navštívili turisticky zajímavé země.
Tak jsme poznávali Mongolsko, Čínu, El-
brus a jiná místa. Po roce 1989, kdy jsme
získali možnost svobodně cestovat do za-
hraničí se od oficielních besed upustilo
a začala se více využívat video technika
k provázení zpráv o činnosti a členové se
dělili o své zážitky z cest nad alby plnými
barevných fotografií. Rozvoj digitálních
fotoaparátů a PC techniky zase otevřel
nové možnosti výměny informací z cest.
V roce 1990 vstoupil odbor turistiky do
obnoveného spolku Klubu českých turis-
tů. Zůstali jsme přitom složkou TJ SOKOL
Hukvaldy, ale zdá se, že tímto krokem
jsme získali nové impulsy. Odbor KČT
pořádá ročně 12 až 15 akcí. Za těch 25 let
se proto uskutečnil neuvěřitelný počet
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pochodů a zájezdů. Navštívili jsme,
mnohdy i několikrát, všechny hlavní po-
hoří Čech, Moravy a Slovenska. Zdolali
jsme už stovky vrcholů a získali nezapo-
menutelné zážitky při pobytu v přírodě
a při setkáních s přáteli. Ověřili jsme si
známou pravdu, že turistikou a aktivním
pobytem v přírodě lze hodně získat, jak
pro tělesné, tak i duševní zdraví a že v ko-
lektivu stejně naladěných lidí, se tyto
účinky i zážitky znásobují. Uvědomme si
zároveň, že kromě tohoto osobního pro-
spěchu členů, vykonal odbor KČT také
záslužnou činnost i pro obec. Pořádáním
turistických akcí na území obce přichází
na Hukvaldy ročně několik stovek turistů,
kteří se sem často vrací i mimo oficielní
akce.

Připomeňme si několika čísly to, co
všechno turisté na Hukvaldech za těch 25
let vykonali (včetně prvních pochodů v r.
1981):

➢ 26 ročníků Turistického pochodu
„Po zarostlém chodníčku“ — jaro,
podzim.

➢ 18 zimních lyžařských (jednoden-
ních) zájezdů.

➢ 38 vícedenních turistických zájezdů.
➢ 33 jednodenních zájezdů pro rodiče

a děti.
➢ 22 Novoročních výstupů na Kubán-

kov.
➢ 8 ročníků pochodu „Výstupy na

kopce kolem naší obce“.
➢ 10 ročníků nočních výstupů na Pal-

kovické hůrky.
➢ 6 turistických večírků.
➢ 20. 9. 2002 Sraz turistů Moravskos-

lezského kraje.
➢ Provozování a péče o lyžařský vlek

TJ SOKOL Hukvaldy.
Za ta léta se rozrostla členská základna

odboru Klubu českých turistů na dneš-
ních 88 členů. Také se rozšířil počet členů
výboru na 9 a tříčlennou revizní komisi.
Ze zakládajících členů jsou nepřetržitě ve
výboru Jiří Strakoš, který s velkou oběta-
vostí a nasazením vytrval ve funkci před-
sedy a autor příspěvku. V současném vý-
boru dále jsou: Petr Sobotík, Miroslav

Červenka, Ladislav Foldyna, Antonín
Kroča, Jiří Mlčoch, Lukáš Strakoš, Dalibor
Žáček. Revizní komise: Arnošt Bůžek,
Zdeňka Mlčochová a Marie Strakošová.

Přejme si, ať se hukvaldským turistům
dále dílo daří a turistická činnost se roz-
víjí.

Tomáš Elbel

Turisté
po valné hromadě

Stalo se již tradicí, že se členové Klubu
českých turistů při TJ SOKOL Hukvaldy
scházejí v závěru roku v místnostech
Klubu seniorů na valné hromadě. Ne
jinak tomu bylo i v roce 2007, kdy se
schůze uskutečnila 28. prosince. Pro-
gram má ustálený řád, ale tentokrát se
jednalo i o schůzi „volební“. Zprávu
o činnosti přednesl předseda odboru pan
Jiří Strakoš s videoprojekcí fotografií ze
všech akcí. Sezona 2007 byla bohatá a ob-
sahovala 12 akcí. Vlivem teplého zimního
počasí a nedostatku sněhu v sezoně
2006/07 se nepodařilo uskutečnit lyžař-
ský zájezd a také vůbec nebyl provozován
lyžařský vlek. Valná hromada schválila
plán činnosti obsahující 15 akcí od jed-
nodenních, konaných v místě naší obce,
po vícedenní zájezdy v Čechách a na Slo-
vensku. Magnetem jistě bude cyklistický
zájezd do Jizerských hor a čtyřdenní zá-
jezd do Vysokých Tater. V tomto roce
oslaví Klub českých turistů 120 let od
svého založení a v našem kraji vyvrcholí
oslavy Bezručovým výplazem na Lysou
horu, který se uskuteční 14. 9. a máme
v plánu podpořit tuto akci naší účastí.
Protože se činnost KČT Hukvaldy daří,
tak nedošlo ve výboru k žádným změ-
nám. Všichni dosavadní členové vyjádřili
ochotu dále dobrovolně pracovat ve pro-
spěch spolku. Předsedou byl opět zvolen
pan Jiří Strakoš (ve funkci již 25 let!) a mí-
stopředsedou p. ing. Jaromír Červenka.
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O akcích roku 2007 jsme už podali in-
formace na stránkách Hukvaldského ob-
časníku, nicméně na dva významné zá-
jezdy se loni nedostalo a tak se nyní
o nich krátce zmíníme.

Čtyřdenní turistický zájezd směřoval
do Krkonoš, které jsme společně navští-
vili už podruhé. Tentokrát jsme se pohy-
bovali v západní části Krkonoš s ubytová-
ním v Rokytnici nad Jizerou. Zájezd se
uskutečnil ve dnech 22. až 25. srpna 2007
a zúčastnilo se ho 52 účastníků. První
den byl věnován přesunu do Krkonoš
a na trasu jsme vyrazili teprve v poledne.
Hlavním bodem by výstup na rozhlednu
Štěpánka (959 m) odkud jsme sestoupili
do údolí k řece Jizeře a Planýrkou pokra-
čovali do Pasek nad Jizerou a odtud do
Horní Rokytnice k penzionu Růžička na
ubytování. Druhý den jsme se vydali na
hřebeny přes Mumlavské vodopády.
Ráno po přejezdu autobusem do Harra-
chova, jsme stoupali proti proudu řeky

Mumlavy k Mumlavské boudě a Mumlav-
skému vodopádu. Od rozcestí Krakono-
šova snídaně přes Voseckou boudu (1250
m n. m.) jsme došli k prameni Labe. Po-
kračovali jsme k Labské boudě na Pan-
čavskou louku – Ambrožovu vyhlídku —
Zlaté návrší a Harrachovy kameny. Tady
jsme začali klesat přes Růženčinu za-
hrádku na Dvoračky k Huťskému vodo-
pádu, k penzionu Růžička. Dne 24. 8.
jsme se vydali do polských Krkonoš. Au-
tobusem jsme se přesunuli do turistické-
ho střediska Sklarzska Poręba (Sklářská
Poruba). Zde část účastníků vystoupila
na hřeben kolem vodopádu Kamienczy-
ka až k schronisku (bouda) Hala Szrenic-
ka. Většina si však zkrátila trasu a využila
lanovku. Společně jsme pokračovali po
hřebenu přes Tvarožník (1322 m), Labski
Szczyt (1472 m) kolem nejvyššího vrcho-
lu Wlk. Szyszak (Velký Šišák — 1508,5 m).
Pak následoval sestup na rozcestí
u boudy pod Labskim Szczytem a odsud
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do výchozího bodu ve Sklářské Porubě.
Trasa byla náročná jak délkou, tak převý-
šením a vychlazené pivo u autobusu za-
hnalo naši únavu. Pokud se chystáte do
Krkonoš nenechte si ujít výlet na polskou
stranu! Poslední den byl ústupovou tra-
sou z hřebenů s výstupem na Velký Žalý
s rozhlednou. Po všechny čtyři dny bylo
krásné letní počasí, přesto výhledy po-
slední den byly asi nejkrásnější. V Herlí-
kovicích pod Velkým Žalým jsme se
všichni úspěšně setkali a někteří, kromě
tradičního pivního občerstvení u auto-
busu, se osvěžili koupelí v Labi.

Ve dnech 12. až 13. 10. 2007 se za účas-
ti 37 turistů uskutečnil turistický zájezd
do Chřibů. Tato málo známá pahorkatina
rozkládající se od Kroměříže po Kyjov na-
bízí pěším i cykloturistům příjemné, ne-
náročné trasy se zajímavými cíly —
hrady, zámky, skály, poutní místa, vinice,
lesy a krásné výhledy. První den jsme pu-

tovali po 22 km dlouhé trase od lesního
penzionu Bunč na nejvyšší vrchol Chřibů
Brdo (586,7 m) s kamennou rozhlednou.
Trasa pokračovala po hřebenech na roz-
cestí Vlčák , Pěknou horu (560 m), Buch-
lovský kámen na Buchlov, hrad. Zde jsme
vystoupili na vyhlídkovou věž s výhledy
do kyjovské nížiny, na Velehrad, Buchlo-
vice a na jih až k Vídni. Odsud jsme se-
stoupili k Buchlovicím a pod Holým kop-
cem jsme došli k ubytování v rekreačním
středisku Dopravák v údolí lázní Smrďav-
ka. Druhý den jsme vyrazili z rekreačního
střediska od rozcestí Dlouhá řeka pod
Ocásek(553 m) ke skalnímu ostrohu Ka-
zatelna a ke zřícenině hradu Cimburk.
Odsud jsme už přes Vršavu došli do cíle
v městečku Koryčany, kde nás čekal auto-
bus. Po občerstvení a společné fotografii
před správní budovou nábytkářské firmy
KORYNA jsme odjeli domů.

Tomáš Elbel
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Plán činnosti
Odboru KČT
pro rok 2008

Poznačte si do kalendáře

29. 3. 9. ročník pochodu
„Výstupy na kopce kolem
naší obce“

12. 4. 7. turistický večírek
10. 5. 27. ročník pochodu „Po za-

rostlém chodníčku“
7. 6. Zájezd pro rodiče s dětmi —

Jeseníky — Dlouhé stráně.
18.—22. 6. Cyklistický zájezd — Jizer-

ské hory
27.—30. 8. Turistický zájezd — Vysoké

Tatry
14. 9. 120 let KČT — Bezručův výš-

lap na Lysou horu
26.—28. 9. Cyklovýlet — Odersko
18.—19. 10. Zakončení sezony pěší tu-

ristiky — Povážský Inovec
25. 10. Podzimní pochod „Po za-

rostlém chodníčku“
— Spadaným listím —

6. 12. 11. ročník, Mikulášský noč-
ní pochod

Prosinec Valná hromada
Jiří Strakoš

Novoroční výstup
na Kubánkov

V letošním roce proběhl již 5. ročník
Novoročního čtyřlístku, které pořádají
KČT na 50 místech naší republiky. K této
výzvě se náš odbor připojil od prvního
ročníků, s myšlenkou udělat něco pro
sebe, své známé a přispět finanční část-
kou na pomoc nevidomým a těžce zrako-



vě postiženým. Na letošní 23. Novoroční
výstup přišlo asi 200 účastníků, z toho 55
hukvaldských. Marie Strakošová a Lud-
mila Bůžková věnovaly odznak a kalen-
dář těm, kteří na konto „SVĚTLUŠKA“

přispěli minimální částkou 20 Kč. Za tuto
obětavou pomoc jim patří poděkování.
V letošním roce bylo na příslušné konto
odesláno 3 745 Kč.

Jiří Strakoš

Hukvaldsk˘ obãasník

39

Tenisté bilancovali
V neděli 13. ledna 2008 v sále restaurace

Pod hradem se konala valná hromada te-
nisového oddílu TJ SOKOL Hukvaldy.
Valná hromada měla slavnostní ráz, proto-
že na stejném místě se přesně před 30 lety
uskutečnila ustavující členská schůze teni-
sového oddílu. Valné hromady se zúčastni-
lo 15 členů a 5 hostů a ze zakládajících
členů byli přítomni ing. Lubomír Drlík,
ing. Stanislav Kroča a autor příspěvku.
Zprávu o činnosti za rok 2007 přednesl ing.

Janošek a zprávu o hospodaření ing.
Kroča. Byl zvolen osmičlenný výbor ve slo-
žení: Adamovský Radim, Elbel Tomáš, Hlo-
žanka Miroslav, Janošek Jaroslav, Korneta
Martin, Kroča Stanislav, Návratová Simo-
na, Strakošová Libuše. Pro jubilejní rok byl
přijat bohatý program turnajů, kterým
chceme oslavit toto kulaté výročí oddílu.
Kalendář turnajů, na které zveme i bývalé
členy a další zájemce z řad občanů Hu-
kvald, uvádíme na závěr příspěvku. Teni-
sový oddíl měl v roce 2007 50 členů, ale ka-
pacita kurtů uspokojí i řadu nových členů.



Ve vzpomínkové části valné hromady
byla promítnuta videokronika oddílu
a na ni navázala beseda členů. Valnou
hromadu pozdravil předseda tělovýchov-
né jednoty SOKOL Hukvaldy p. ing.Miro-
slav Šplíchal. Na první schůzi výboru byl
předsedou znovu zvolen pan Miroslav
Hložanka a místopředsedou p. ing. Stani-
slav Kroča.

Tenisový kalendář 2008:
31. 5. Familly Open — turnaj čtyř-

her rodinných párů
21. 6. Žákovský turnaj
28. 6. Memoriály — turnaj čtyřher

mužů (veteráni)

5. 7. „Babinec“ — turnaj čtyřher
žen

12. až 13. 7. Minicup
16. 8. Turnaj dvouher žen PRASK-

LÉ RAKETY
Přátelské utkání s TJ SOKOL
Hrabová nebo jiným oddí-
lem — termín vybere výbor

24.—25. 8. Oddílový přebor mužů
6. 9. Oddílový turnaj dvouher žen

OLD RICE
4. 10. Turnaj čtyřher na ukončení

sezony
11. 10. O DOMÁCÍ ŠTĚSTÍ — turnaj

čtyřher žen
Tomáš Elbel
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ROZLOSOVÁNÍ — ST. ŽÁCI — JARO 2008

Kolo Datum Hodina Den Utkání
1. 15. 4. 19.30 sobota Kunčice p. O. — Hukvaldy
2. 13. 4. 13.30 neděle Metylovice — Hukvaldy
3. 20. 4. 10.00 neděle Hukvaldy — Kozlovice
4. 26. 4. 14.00 sobota Čeladná — Hukvaldy
5. 14. 5. 10.00 neděle Hukvaldy — Frýdlant n. O. „B“
6. 11. 5. 10.00 neděle Hukvaldy — Kunčice p. O.
7. 18. 5. 10.00 neděle Hukvaldy — Metylovice
8. 25. 5. 14.30 neděle Kozlovice — Hukvaldy
9. 11. 6. 10.00 neděle Hukvaldy — Čeladná

10. 17. 6. 19.30 sobota Frýdlant n. O. „B“ — Hukvaldy

ROZLOSOVÁNÍ — DOROST — JARO 2008

Kolo Datum Hodina Den Utkání
10. 15. 4. 13.00 sobota Fryčovice — Hukvaldy
11. 19. 4. 13.00 sobota Hukvaldy — Čeladná
12. 26. 4. 16.00 sobota Metylovice — Hukvaldy
13. 13. 5. 14.00 sobota Hukvaldy — Řepiště
14. 10. 5. 14.00 sobota Ostravice — Hukvaldy
15. 18. 5. 14.00 neděle Janovice — Hukvaldy
16. 24. 5. 14.00 sobota Hukvaldy — Staré Město
17. 31. 5. 14.30 sobota Frýdlant n. O. „B“ — Hukvaldy
18. 17. 6. 14.30 sobota Hukvaldy — Lískovec



ROZLOSOVÁNÍ — MUŽI — JARO 2008

Kolo Datum Hodina Den Utkání
1. 30. 3. 15.00 neděle Palkovice — Hukvaldy

17. 16. 4. 15.00 neděle Hukvaldy — Staříč
18. 12. 4. 15.30 sobota Řepiště — Hukvaldy
19. 20. 4. 15.30 neděle Hukvaldy — Václavovice
20. 26. 4. 16.00 sobota Dobratice — Hukvaldy
16. 11. 5. 16.30 čtvrtek Lučina — Hukvaldy
21. 14. 5. 16.30 neděle Janovice — Hukvaldy
22. 11. 5. 16.30 neděle Hukvaldy — Frýdlant n. O. „B“
23. 18. 5. 16.30 neděle Nošovice — Hukvaldy
24. 25. 5. 16.30 neděle Hukvaldy — Baška
25. 11. 6. 17.00 neděle Milíkov — Hukvaldy
26. 18. 6. 17.00 neděle Hukvaldy — Písek
14. 15. 6. 17.00 neděle Hukvaldy — Palkovice
15. 22. 6. 17.00 neděle Hukvaldy — Ostravice

Z historie
ZO ČSV Rychaltice

Občas je dobré si připomenout kořeny.
Tentokrát ti milý čtenáři nabídnu výběr
z kroniky rychaltické včelařské organiza-
ce, kterou psali její jednatelé v letech
1957 až 1973. Prakticky se jedná o zápisy
z členských a výborových schůzí. Do roku
1961 ji psal př. Fojtík Josef a potom po-
kračoval př. Kuběna Alois.

Ze zápisu ustavující schůze a valné
hromady včelařského spolku v Rychalti-
cích konané dne 4. dubna 1931 za účasti
28 členů v místnosti obecního hostince
vyplývá, že výbor byl zvolen aklamací.
Prvním předsedou se stal Rokos Čeněk,
řídící učitel; místopředsedou Kološ Lud-
vík, varhaník; jednatelem Buchbauer
Václav, vrchní dozorce; pokladníkem Buj-
noch Antonín, kovář. (Tato informace je
zapsána v kronice až v roce 1971 při při-
pomínce 40. výročí založení organizace).

Teď se přeneseme o 26 let dále. Valná
hromada 27. července 1957, konaná
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v hostinci u Rožnovského ve Sklenově
potvrdila ve funkci předsedy př. Kološe
Ludvíka, místopředsedou se stal Zdeněk
Kresta, jednatelem Fojtík Josef a poklad-
níkem Karel Holexa. Přednáškovou čin-
nost od roku 1957 táhl a je za ní v kronice
často chválen př. Rokos Jaromír, učitel
včelařství. V roce 1958 již bylo organizo-
váno 54 včelařů, kteří zazimovali 365
včelstev. V roce 1960 si předseda Kološ
Ludvík stěžuje, že někteří včelaři si ani
nevyzvedli poukazy na slevněný cukr,
které se potom musely vrátit do Prahy. Již
v tomto roce se v blíže neurčeném okolí
vyskytoval mor včelího plodu. V roce
1961 se členské schůze konají v hostinci
na „Teplé“ v Rychalticích, schůze výboru
u přítele Kološe. Závazek na počest 12.
sjezdu KSČ kromě výsadby kaštanů, jív
a keřů obsahuje také odpracování 200
hodin v JZD a 300 hodin na zvelebení
obce. Studené a deštivé počasí způsobilo,
že rok byl pro včelaře ztrátový. Místo one-
mocnělého př. Fojtíka se stal jednatelem
př. Vlastimil Kresta. V roce 1962 dostala
včelařská organizace dokonce z okresu
důtku za nesplnění dodávky medu na
státní nákup (pro zajímavost se mělo



odevzdat na včelstvo 1,8 kg). V roce 1963
dodávka medu splněna. MNV nabídl vče-
lařům Žvakovou lipinu (dosud sloužila
jako smetiště) k osázení včelařskými dře-
vinami. Předsedou zvolen př. Ferdinand
Žák a jednatelem př. Alois Kuběna. Orga-
nizace projevila také vděk svému zaklá-
dajícímu a obětavému členovi př. Ludví-
ku Kološovi a darovala mu k 70. narozeni-
nám pamětní talíř. V roce 1964 se naši
včelaři dokonce v okrese umístili na 4.
místě při výkupu medu. V roce 1965 bylo
špatné počasí, rychaltická včelstva utrpě-
la navíc chemickým postřikem zeměděl-
ských plodin a tak na státní nákup odevz-
dáno jen 184 kg medu. Na pomoc Sloven-
sku, postiženému záplavou Dunaje při-
spěli včelaři částkou 50 Kč. V roce 1966 se
vzdává pro nemoc předsednictví př. Fer-
dinand Žák a novým předsedou zvolen

př. Jaromír Rokos. V témže roce končí
praxe poukazů na slevněný cukr a včela-
řům je vyplácená dotace 25 Kč na včel-
stvo. Počasí opět nebylo příznivé a při
červencových povodních tekla voda
proudem po zahradách a zničila i někte-
rá včelstva. Z roku 1967 je zajímavá zprá-
va o př. Karlu Mužném. Ten obhospoda-
řoval 100 včelstev podniku Státní lesy na
Hukvaldech. Na státní nákup odevzdal
1685 kg medu, 32,5 kg včelího vosku a 1,6
kg mateří kašičky. V krajské soutěži se
umístil na 4. místě. Rok 1968 končí kroni-
kář slovy: „Tento rok i po stránce politic-
ké byl pro náš stát převratný a plný napě-
tí a očekávání, co přinesou nejbližší dny.
Každým rokem se těšíme na lepší snůšku.
Doufejme, že to vyjde v roce 1969.“ A jak
to vyšlo? V roce 1969 okres Frýdek–Mís-
tek neodevzdal na státní nákup žádný
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Na fotografii z kurzu chovu matek asi v roce 1977 zleva: Jaromír Rokos, host, Jan
Piskoř, Ferdinand Krpec, Milan Bůžek, Václav Kroča, Vincenc Kološ, Jindřich Morisák.



med. Konstatováno, že tak malý výnos od
včelstev nepamatují ani staří včelaři. Bý-
valá Smolíkova lipina, která byla propůj-
čena včelařům k osázení vzala za své.
Okresní silniční výbor tam doluje zeminu
pro své účely. Všechny stromky, které tam
vysázeli včelaři (v roce 1963) jsou zniče-
né. Rokem 1970 začala politická normali-
zace a tak i účastníci výroční schůze vče-
lařů byli seznámeni s „Prohlášením
ústředního výboru Národní fronty.“ Za-
znamenáno, že lék Fumagilin nebyl letos
zakoupen pro nedostatek deviz. Tajné
hlasovací volby tentokrát proběhly tak
tajně, že jak praví kronikář, je nestačil ani
zaznamenat. Z cukrovaru byl dovezen
cukr pro včelstva. Cena byla 2 Kč za kg
a výše přídělu 10 kg na včelstvo. Na ves-

ničku SOS odesláno 250 Kč. Rok 1971 by
rokem jubilejním, kdy organizace oslavo-
vala 40. výročí svého založení. Proto při
schůzi 14. února v 9 hodin na „Teplé“ za
účasti 34 členů bylo podáno i občerstve-
ní. Organizace tehdy čítala 52 členů, nej-
větším včelařem byl její předseda př. Ja-
romír Rokos se 44 včelstvy. V roce 1973
mnoho včelstev padlo nebo bylo oslabe-
no nosemovou nákazou, takže odevzdáv-
ka medu nebyla provedena. Př. Kuběna
Alois se vzdal funkce jednatele a po del-
ším přesvědčování byl jeho nástupcem
zvolen př. Krpec Ferdinand. Tímto rokem
kronika končí, ale včelařská organizace
přežila do dnešních dní. Je pravda štíhlej-
ší, ale věřme, že i po 76 letech života
schopná.

Petr Bujnoch
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V Rychalticích
možná vznikne
společenské
centrum

Už dlouho uvažuji využít velké prosto-
ry hospodářského stavení a zahrady pro
volnočasové aktivity dětí a mládeže
v naší obci. Se zahradou to není problém.
Tam už řadu let organizujeme táboráky
pro děti, zahradní slavnosti u příležitosti
dožínek atd. Ale stodola je v takovém
stavu, že může sloužit jen jako skladiště.
Díky ochotné pomoci farníků se podařilo
tuto budovu v roce 2005 i 2006 vyklidit,
a tak připravit na přestavbu. Úklid objevil
jak krásné klenuté prostory v sobě skrý-
vala stavba, kdysi využívána  jako stodola
pro zvířata a kůlna na dřevo. Příležitost
využít tyto prostory nastala v roce 2008,
kdy Regionální rada regionu soudržnosti
NUTS II Moravskoslezsko vyhlásila
v lednu výzvu k předkládání žádosti o do-

taci pro školství a volnočasové aktivity
(v rámci rozvoje venkova). Totiž v rámci
této výzvy lze podporovat také regeneraci
zchátralých objektů a nevyužívaných
ploch a tak je přizpůsobit pro volnočaso-
vé aktivity dětí a mládeže. Výzva se stala
impulsem do intensivní práce: udělat
projekt, připravit podklady pro stavební
povolení, přesvědčit zastupitele Obce
Hukvaldy, že naše obec potřebuje takový
objekt (projekt je nutno spolufinancovat
z jiných veřejných zdrojů — zpravidla
z rozpočtu obce). A to všechno do 31.
března 2008. V přízemi je navrhovaná
společenská místnost s přístupem na in-
ternet, sociálním zařízením, kuchyň
a sklad mobiliáře. V podkroví dvě spole-
čenské místnosti, sociální zařízení a ku-
chyň. Na fotkách se můžeme podívat, jak
to vypadá v počítači.

Hospodářská budova přestavena na
Společenské centrum by mohla sloužit
jako zázemí pro:

• činnost dětí a mládeže od 16.00 do
např. 20.00 hod. 



• zkoušky Lašské dechové hudby mla-
dých 

• mateřské centrum (maminky s dětmi,
které ještě nenavštěvují mateřskou
školu aktuálně, se aktuálně setkávají
v prostorách fary v Rychalticích)

• klubovnu pro mládež — bezalkoholo-
vá počítačová kavárna 

• pro činnost Skautu 

• kroužky pro děti i mládež 
• ubytování menších turistických sku-

pin
• setkáni rodiny u příležitosti pohřbu,

křtu, oslav narozenin atd.

Určitě najdeme i další mimoškolní vyu-
žití budovy a také farní zahrady pro akti-
vity v naší obci.

Celkové náklady na přestavbu činí cca
8 mil. Kč. Zastupitelé Obce Hukvaldy
schválili na tento projekt spoluúčast ve
výše 7,5 % celkových způsobilých výdajů
(max. do 1 mil. Kč). 

V červnu letošního roku bude oznáme-
ní výsledku výběrového procesu. Snad se
to povede. Jsem přesvědčen, že potřebu-
jeme v naší obci místo, kde děti a mládež
může po škole strávit volný čas, navíc
místo bezpečné, bez alkoholu, drog a ji-
ných omamných látek. 

P. Dariusz Jedrzejski,
duchovní správce farnosti Rychaltice
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Sběr nebezpečného
a velkoobjemového

odpadu
sobota 31. května 2008

Harmonogram sběru:
Hukvaldy — pod Jednotou:

8.00—8.30
Hukvaldy — u karosárny:

8.45—9.15
Horní Sklenov — točna Bosňa:

9.30—10.00
Skládka:

10.15—10.45
Dolní Sklenov — hospoda:

11.00—11.30
Rychaltice — hasičárna:

11.45—12.15
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Sběr větví, listí a shrabků
Větve z ořezu stromů, listí a shrabky ze zahrad bude možno ukládat na určená

místa do

30. dubna 2008
Listí a shrabky ukládejte do igelitových pytlů, které jsou k vyzvednutí u p. Rekové,

na Obecním úřadě. Ořezané větve ukládejte co nejpečlivěji, aby byla další manipu-
lace s nimi co nejjednodušší.

Sběrná místa:
Rychaltice — u p. Josefa Rožnovského

— u hasičské zbrojnice
— u Dvorského mostu (za řekou)
— u parkoviště naproti kostelu

Dolní Sklenov — na Břehách (u p. Čajánka)
— za Karosárnou (u parkoviště)
— parkoviště u škvárového hřiště

Hukvaldy — za dvorem
— v Drážkách (u p. Mičana, za zastávkou)

Tato místa budou označena tabulkou.
Po uplynutí této doby bude přísný zákaz ukládání větví, listí a shrabků na tato místa.

Termíny svozu TKO (popelnice) — rok 2008
— svozy budou probíhat vždy v liché pondělí
7. 4., 21. 4., 5. 5., 19. 5., 2. 6., 16. 6., 30. 6., 14. 7., 28. 7., 11. 8., 25. 8., 8. 9., 22. 9., 6. 10.,

20. 10., 3. 11., 17. 11., 1. 12., 15. 12., 29. 12.
Lukáš Strakoš, místostarosta

VVVV íííí tttt eeee,,,,     žžžžeeee …………

Dlužníci zapsaní do negativního
klientského registru SOLUS dluží
takřka 11,3 miliardy korun
po splatnosti

Praha, 10. ledna 2008 — Negativní registr klientských informací SOLUS uzavřel
historicky rekordní rok své existence. Ke konci roku 2007 obsahoval registr infor-
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mace o takřka 582 tisících spotřebitelů, kteří mají nebo v uplynulých třech letech
měli problémy se splácením svých závazků. Celkem využívá služby registru SOLUS
25 společností z různých oborů podnikání.

Celkem obsahuje negativní klientský registr SOLUS více než 907 tisíc záznamů
o takřka 582 tisících spotřebitelů. Zatímco ještě ke konci května činily pohledávky po
splatnosti za dlužníky evidovanými v negativním klientském registru SOLUS nece-
lých 9,5 miliardy korun, ke konci roku to již bylo 11,299 miliardy korun. „Nárůst
dlužné částky po splatnosti nelze interpretovat jako nárůst rizika, na zvyšující se dluž-
nou částku po splatnosti má vliv rozšiřující se počet společností zapojených do činnos-
ti registru a rozšiřující se okruh produktů, ze kterých jsou klienti do registru zařazová-
ni“, uvedl Jan Stopka, tajemník sdružení SOLUS a výkonný ředitel Společnosti pro in-
formační databáze, a. s.

Členské společnosti sdružení SOLUS ověřovaly v průběhu roku 2007 platební mo-
rálku svých potenciálních klientů prostřednictvím celkem 3,012 milionů dotazů. Me-
ziročně se tak zvýšil počet dotazů do negativního klientského registru SOLUS o 53 %
(v roce 2006 zaznamenal registr SOLUS 1,975 mil. dotazů, v roce 2005 to bylo 1,146
mil. dotazů). Nejaktivnější byly členské společnosti v listopadu 2007, kdy realizovaly
více než 310 tisíc dotazů. „Jsme velice rádi, že registry klientských informací SOLUS
jsou nezbytným a nezastupitelným standardem při řízení rizik u poskytovaných služeb,
a to průřezově jednotlivými sektory“, doplnil Jan Stopka.

O významu a velkém přínosu negativního registru SOLUS v oblasti prevence rizika
u poskytovaných služeb vypovídá tzv. „hit-rate“, tedy počet odpovědí „ano“, klient byl
v databázi nalezen. Průměrná hit-rate činila v roce 2007 15,5 %, ale např. v posledních
dvou měsících roku to bylo již více než 17 %. Znamená to, že každý 6-tý klient žádají-
cí o službu některého z členů sdružení SOLUS měl (v posledních třech letech) nebo
ještě má problémy se splácením závazků u jiného člena.

„Potěšující je rostoucí počet záznamů o tom, že klient svůj dluh po splatnosti uhra-
dil. V průběhu roku 2007 tak učinilo více než 195 000 tisíc dlužníků (v roce 2006 přes
95 000 a v roce 2005 necelých 20 000),“ uvedl Jan Stopka. Důvodem je zejména fakt, že
negativní klientské registry SOLUS sbírají informace napříč různými ekonomickými
sektory. „Díky rozšíření členské základny sdružení SOLUS o členy z nových sektorů
vznikl efektivní tlak na dlužníky, kteří své dluhy raději vyrovnají, aby se vyhnuli kom-
plikacím při žádosti o novou službu, a to i z jiného sektoru,“ dodal Jan Stopka.

SOLUS vytváří dva negativní klientské registry, které shromažďují informace o kli-
entech, kteří se dostali do problémů se splácením svých závazků u některého ze členů
sdružení SOLUS. Jde o Registr FO, do kterého jsou zařazovány fyzické osoby (spotře-
bitelé), a Registr IČ, do kterého jsou zařazovány fyzické osoby — podnikatelé a práv-
nické osoby. Oba registry fungují na základě on-line dotazů a jednoznačně interpre-
tovatelných odpovědí, které jsou poskytovány v čase kratším než jedna vteřina.

SOLUS je zájmovým sdružením právnických osob se sídlem v Praze. Jeho název
vznikl složením počátečních písmen původního názvu, a to Sdružení na Ochranu Le-
asingu a Úvěrů Spotřebitelům, který zároveň nejlépe charakterizuje jeho hlavní cíl.
O vzniku sdružení se poprvé začalo uvažovat na podzim roku 1998. Po několikamě-
síční práci přípravného výboru, který připravoval právní rámec a pravidla fungování
sdružení, mohli zakládající členové na ustavující členské schůzi dne 3. června 1999
podepsat základní dokumenty sdružení SOLUS. Dne 18. června 1999 byl SOLUS zare-
gistrován a zahájil činnost.
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Aktuálními členy sdružení SOLUS jsou: Beneficial Finance a. s., CCS Česká společ-

nost pro platební karty s. r. o., CETELEM ČR, a. s., COFIDIS, s. r. o., Československá
obchodní banka, a. s., Český Triangl, a. s., eBanka, a. s., E.ON Česká republika, s. r. o.,
ESSOX s. r. o., Home Credit a. s., HSBC Bank plc – pobočka Praha, Komerční banka,
a. s., Modrá pyramida stavební spořitelna, a. s., Profireal, a. s., Raiffeisenbank a. s.,
Santander Consumer Finance a. s., s Autoleasing, a. s., s Autoúvěr, a. s., Telefónica O2
Czech Republic, a. s., T-Mobile Czech Republic a. s., UniCredit Bank Czech Republic,
a. s., UPC Česká republika, a. s., VB Leasing CZ, spol. s r. o., VLTAVÍN leas, a. s. a Voda-
fone Czech Republic a. s.

V případě zájmu o další informace, prosím, kontaktujte:
Jan Stopka Miroslav Beneš
tajemník sdružení SOLUS a Mather Public Relations
výkonný ředitel, Společnost pro informační databáze, a. s. Account Director
Tel.: 234 633 383 Tel.: 221 998 281
Fax: 234 633 384 Fax: 255 705 888
E-mail: jan.stopka@solus.cz, jan.stopka@sid.cz Email: miroslav.benes@

mather.cz

Prevence vloupání
do rodinného
domku nebo bytu

Prevence proti vloupání do rodinného
domku nebo bytu začíná u řádně zamče-
ných vstupních dveří.

Trvejte na tom, aby společné prostory
v domě (chodby, schodiště, sklepy, apod.)
byly dobře osvětleny a aby klíče od nich
měli pouze nájemníci.

Zabraňte tomu, aby kukátkem nebo
poštovní schránkou bylo vidět do bytu.

Uvádějte na zvonky, schránky a dveře
své příjmení v množném čísle bez titulů.

Než otevřete, přesvědčte se, kdo je za
dveřmi (použijte panoramatické kukát-
ko, bezpečnostní řetízek).

Mějte se na pozoru před lidmi, kteří
chodí ode dveří ke dveřím a nabízejí
různé služby (např. vyčištění koberců,
nabídky různého zboží apod.), může to
být trik, jak si otipovat váš byt.

Nevstupujte do domu či bytu, přijdete-
li domů a naleznete dveře pootevřené

a zdá se Vám, že Vás někdo vykradl. Ihned
zavolejte policii 158.

Mějte na paměti, že ke krádežím vlou-
pání dochází nejčastěji v dopoledních
hodinách a o víkendech.

Cenné věci v bytě
Zloději kradou především takové věci,

které mohou snadno prodat a získat za
ně peníze.

Doporučujeme pořídit si pečlivou do-
kumentaci všech cenných předmětů, sbí-
rek šperků atd.

Zvláštní pozornost věnujte detailům,
které by v budoucnu mohly usnadnit pát-
rání po těchto věcech a jejich poznání.

Za zbytečné nepovažujte ani rozhod-
nutí pořídit si fotodokumentaci zařízení
bytu.

Velmi usnadní vaše jednání s pojišťo-
vnou.

Rodinný domek
Doporučení k omezení možnosti vlou-

pání do rodinného domu
1. Nezakrývat pohled na dům vysokými

zdmi a hustými ploty
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2. Minimalizovat počet vstupů do

domu, stejně jako počet oken a dalších
stavebních otvorů, zejména v přízemí

3. Vybavit objekt či byt masivními (bez-
pečnostními) dveřmi se zámkem, vlož-
kou a štítem, které jsou odolné proti vy-
hmataní, rozlomení, odvrtání, prokop-
nutí a vysazení. Obdobně zabezpečit
i další stavební otvory, zejména méně vi-
ditelné a méně často používané (zadní
dveře, sklepní okénka, apod.)

4. Mechanické zábranné prostředky
doplnit vhodným zařízením elektrické
signalizace

5. Při zabezpečení objektu se vždy ob-
rátit na odbornou firmu, zásadně nespo-
léhat na své sí1y či „sousedskou výpo-
moc“

6. Neukládat v domácnosti cenné před-
měty. Je-li to nezbytné (šperky, sbírky
apod.), pak je zvlášť chránit jak mecha-
nicky (trezor, schránka), tak elektronicky.
Kromě toho je vhodné pořídit si na tako-
vé předměty dokumentaci (foto, popis)

7. Nepouštět do bytu (domu) neznámé
osoby, vydávající se např. za údržbáře,
tzv. odečítače měřičů apod., bez průkazu
jejich totožnosti a příslušnosti k udávané
firmě

8. Vyloučit znaky dlouhodobé nepří-
tomnosti, jako je neodklízený sníh, nevy-
bíraná dopisní schránka

9. Neponechávat v okolí domu volně
přístupné nářadí a žebříky

10. I při krátkodobé nepřítomnosti
(např. nákup v blízkém okolí zavírat okna
v přízemí a nižších podlažích, stejně jako
zavírat a zamykat dveře.

PČR Obvodní oddělení Brušperk,
pprap. Lukáš Dohnal

Neznámý za dveřmi
— rady pro seniory

— Neotvírejte nikdy dveře svého
domu, dokud si nejste naprosto jisti,

že člověka za dveřmi znáte.
— Pokud vás někdo oslovuje jménem,

ještě to neznamená, že vás zná.
Jméno si přečetl na vizitce.

— Stává se, že si pachatelé loupežných
přepadení obstarají falešné průkazy
a vymyslí si pádný důvod pro to, aby
jste jim otevřeli (nevolnost, porucha
na topení, kontrola televizní přípoj-
ky, vzkaz nebo telegram, nutnost
rychle zatelefonovat pro pomoc
atd.).

— Nikdy takové lidi nepouštějte do
bytu, i kdyby vypadali velmi důvěry-
hodně.

— Pokud je jejich žádost naléhavá, řek-
něte jim, aby přišli znovu v doprovo-
du člověka ze sousedství, kterého
znáte.

— Pokud máte telefon, můžete si dota-
zem ověřit, zda uvedený podnik
k vám skutečně takového člověka
poslal.

— Je dobré si na zvláštní papír pro ta-
kové případy poznamenat telefonní
čísla na policii, hasiče, záchrannou
službu a sousedy.

— V případě bezprostředního ohrože-
ní volejte o pomoc

PČR Obvodní oddělení Brušperk,
pprap. Lukáš Dohnal

Dopravně
bezpečnostní akce

Za tři hodiny dopravní akce zaměřené
na dodržování předepsané rychlosti
v obcích byli přistiženi řidiči ze spáchání
přestupků v dopravě, a to při překročení
povolené rychlosti 40 km/h v obci Stará
Ves nad Ondřejnicí u základní školy a dva
řidiči v obci Krmelín Na Benátkách. Za
tyto přestupky byly uloženy blokové po-
kuty v celkové výši 3000 Kč.

PČR Obvodní oddělení Brušperk,
pprap. Lukáš Dohnal
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Cyklisté a povinná
výbava jízdních kol

Dosti často je podceňována ta skuteč-
nost, že cyklisté jsou účastníky provozu
na pozemních komunikacích. Pro cyklis-
ty tedy při používání kola na pozemních
komunikacích vyplývají povinnosti řídit
se zákonem O provozu na pozemních ko-
munikacích a jinými právními úpravami
v oblasti bezpečnosti a plynulosti provo-
zu na pozemních komunikacích. Často
se lze setkat i s alkoholem za řidítkami
a v případě ohrožení bezpečnosti provo-
zu musí takový cyklista počítat s tím, že
bude brán k zodpovědnosti jako každý
jiný řidič. Další negativní zkušeností je
hazard s vlastní bezpečností cyklistů.
Tato nezodpovědnost může pro ostatní
účastníky provozu na našich silnicích
připravit horké chvíle. Mnohdy lze potkat
za snížené viditelnosti neosvětlené cyk-
listy, nebo právě ty, kteří se zastavili na
pár sklenic piva. Každý řidič motorového
dopravního prostředku vám při tom
řekne, jak strašně je nepříjemné večer
potkat neosvětlené jízdní kolo či neozna-
čeného chodce. Z hlediska bezpečnosti
je pak dobré vědět, jak musí být kolo vy-
baveno a jaký právní předpis tuto záleži-
tost upravuje. Jelikož jsou ze strany cyk-
listů časté dotazy na tuto problematiku,
uvádíme výňatek o povinné výbavě jízd-
ních kol.

Pozn.: cyklista mladší 18 let musí mít
přílbu schváleného typu a řádně upevně-
nou na hlavě.

Jízdní kola pro jízdu za snížené viditel-
nosti musí být vybavena následujícími
zařízeními pro světelnou signalizaci
a osvětlení světlometem svítícím dopře-
du bílým světlem, zadní svítilnou červe-
né barvy a nezbytné odrazky.

Být viděn na silnicích…
Častou příčinou nehod a úmrtí na sil-

nicích je špatná viditelnost. Každým
rokem tak umírá několik stovek lidí. Vět-
šinu tvoří chodci a cyklisté, kteří nejsou
na silnici vidět. Podle odborníků je proto
potřeba ve zhoršených podmínkách
nosit reflexní oblečení. Děti mají mít
navíc na školní brašně odrazové plochy
nebo speciální reflexní přívěsky.

Vidět a být viděn – tak zní nejzáklad-
nější pravidlo bezpečnosti na silnicích.
Ale jak to tak bývá, málo kdo z chodců
nebo cyklistů se tímto heslem přímo
řídí. Stačí se podívat, kolik lidí používá
reflexní oblečení, speciální reflexní
pásky nebo i obyčejné světlo. Velkou vý-
hodou reflexních materiálů je viditel-
nost až na 200 metrů. To je několikaná-
sobně větší vzdálenost než u tmavého
oblečení, kdy je naopak člověk spíše ne-
viditelný. Řidič tedy světlé nebo reflexní
oblečení uvidí dříve a může rychleji zare-
agovat. Nicméně stejně jako je důležité
být viděn, je potřeba, aby byli řidiči ohle-
duplnější.

PČR Obvodní oddělení Brušperk
pprap. Lukáš Dohnal
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Cyklosport – Servis
Prodej kol a doplňků na splátky bez ručitele,

stačí dva doklady — rodný list a občanský průkaz
není třeba potvr. od zam. za 1/2 hod. je kolo vaše

Prodej kol a náhradních dílů-servis zajištěn

Garanční opravy do měsíce zdarma

Výběr z 80 kol na prodejně řady
ALTUS, ACERA, ALIVIO, DEORE, LX, XT, XTR
Možné objednat barvu a velikost rámu dle přání 
Bezkonkurenční ceny. Stavba kol na zakázku.

Prodej rybářských potřeb
Prodej sportovních potřeb.
Hokejky, brusle, lyže, tenisové rakety, míče, pálky
na stolní tenis, spací pytle a další sportovní zboží.

Oblečení a obuv pro cyklisty.

Pracovní doba:  
Po—Pá           9.30—12.00       14.00—18.00

So           8.30—12.00

Stará Ves nad Ondřejnicí

Martin Přikryl  Tel: 603 520 428
http://Cykloprikryl.wz.cz
cyklosport1@seznam.cz
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MALÍŘ-NATĚRAČ — Firma MALUCHA
Provádí: malířské a natěračské práce

4 malování pokojů barvou Remal, Primalex, Jupol atd.
4 speciální úpravy povrchů na ničení řas a plísní na malbě a zdivu

napouštění a injektáže dřeva proti červotočům a plísní 
4 dveří,oken, nátěry fasád
4 nátěry střech s horolezeckým vybavením
4 nátěry ocelových konstrukcí
4 nátěry okapů a okapových svodů
4 nátěry radiátorů (topení), teplovodního potrubí
4 opravy a nátěry lepenkových střech
4 malování pokojů a nanášení strukturových maleb BUCCIATO

a GOTTELE, IZOLUX dekorativní malby ANTIK, AKRILDEKOR A BATIKY
4 odstraňování starých  maleb a tapet a jiných nátěrů
4 lepení polystyrénových stropních podhledů 

a podlahových a obkladových korků
4 lakovaní a nátěr nábytku
4 protiplísnové nátěry a tenkovrstvé omítky k vyrovnaní starých omítek
4 tepelná izolační barva THERMO – SHIELD

z energetickou úsporou teplá náhražka polystyrénu 
4 k práci používáme vysokotlaké zařízení ARLLESS

stříkací pistole PRO – FINISH TSR, laserové 
měřící zařízení  a vzduchové stříkaní
Úklidové práce v domácností mytí oken, po malovaní atd.
Firma poskytuje na tyto práce záruku v délce 24 měsíců a na materiál
dle výrobce.

Nabídkové ceny (orientačně):
— nátěry oken, dveří s opálením dle potřeby od 180 Kč/bm
— malování pokojů v bílé barvě od 118 Kč/m2

— malovaní pokojů v barev. odstínech
— dle ceny vzorkovniku 
— nátěry fasád od 190 Kč/m2

V ceně je práce v četně materiálu.
Těšíme se na Vaši spolupráci.

Petr Malucha,
739 24 Krmelín,Okrajní 241,
Tel. mobil: 603 777 182, — 608 777 182,
Email: malucha.p@seznam.cz
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Technické služby Vám nabízí:
• realizace zahrad na klíč
• údržbu travnatých ploch, kosení
• vyhrbání listí
• péči o okrasné dřeviny a keře
• průklesty, ořezy, kácení
• sadové a terénní úpravy
• zakládání nových trávníků
• kultivaci ploch
• štěpkování větví
• frézování pařezů

Neváhejte a kontaktujte nás!

TS a. s., 17. listopadu 910, 738 02 Frýdek–Místek
Tel.: 558 443 211, Fax: 558 431 195, E-mail: info@tsfm.cz, www.tsfm.cz

Zajišťujeme:

• sjednávání objednávek smutečních obřadů, • prodej hřbitovního zboží,
• převozy zesnulých — nepřetržitě 24 hodin, • správu a údržbu hřbitovů,
• tisk parte včetně zpracování grafických návrhů, • agendu související
• smuteční reprodukovanou hudbu, • s hrobovou matrikou,
• smuteční květinovou vazbu, • pronájem hrobových míst,
• smutečního řečníka, • výkopy hrobů.

Adresa: Radniční 10, 738 01 Frýdek–Místek
Telefon: 558 432 204

E-mail: info@pietas.info
Nepřetržitá služba: 604 555 500

(převozy zesnulých)
www.pietas.info

Provozní doba: pondělí až pátek od 7.30 do 15.00 hodin
Provozovatel: TS a. s., 17. listopadu 910, 738 02 Frýdek–Místek


